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Cuvîntarea tovarăşului
NICOLAE CEAUŞESCU
consfătuirea de lucru a activului de partid  

a cadrelor de bază din industrie, construcţii 

transporturi din municipiul Bucureşti
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Stimaţi tovarăşi,

Doresc să încep cuvîntul meu 
prin a vă adresa dumneavoastră, 
participanţilor la adunarea activu
lui de partid din municipiul Bucu
reşti şi tuturor comuniştilor din 
Capitala patriei noastre un salut 
călduros din partea Comitetului 
Central al Partidului Comunist 
Român. (Aplauze puternice).

Adunarea activului de partid din 
Bucureşti a trecut în revistă reali
zările obţinute de oamenii muncii 
din Capitală în cincinalul 1966— 
1970 şi a dezbătut sarcinile de plan 
pe anul 1971. Raportul prezentat in 
cadrul adunării şi discuţiile care 
au avut loc au evidenţiat atît re
zultatele bune obţinute, cit şi unele 
deficienţe care au existat în diferite 
domenii de activitate. Este drept, 
mă aşteptam ca observaţiile critice 
să fie ceva mai severe, ţinînd sea
ma de neajunsurile care s-au ma
nifestat In\trecut şi care, din pă
cate, mai persistă încă în activita
tea economică din Capitală; mă 
aşteptam, de asemenea, ca tovară
şii care au luat cuvîntul în această 
adunare să se refere intr-o anumită 
măsură şi la lipsurile din propria 
lor activitate. Or, aha ascultat aici 
pe foarte mulţi tovarăşi cu care 
m-am întîlnit în ultimele luni în 
cursul vizitelor făcute în întreprin
derile din Bucureşti şi cu care am 
examinat o serie de neajunsuri din 
activitatea unităţilor respective; 
după felul însă în care aceşti to
varăşi au vorbit astăzi în adunare 
s-ar putea crede că lipsurile anali
zate atunci au dispărut peste noap
te. Ar fi foarte bine să fie aşa, dar 
mi se pare că realitatea este alta, 
că tovarăşii au trecut totuşi prea 
uşor peste aceste deficienţe. Este 
întotdeauna necesar să dezvăluim 
cu tărie lipsurile din activitatea 
proprie, pentru că numai aşa vom 
găsi soluţiile cele mai corespunză
toare pentru lichidarea lor; sper că 
de această cerinţă se va ţine seama 
în activitatea practică, luindu-se 
măsuri concrete pentru înlăturarea 
neajunsurilor care mai există, pen
tru continua îmbunătăţire a muncii 
colectivelor dumneavoastră.

în cuvîntul a numeroşi tovarăşi 
au fost exprimate multe critici în
dreptăţite la adresa unor ministere 
şi organe centrale de sinteză. S-au 
făcut, de asemenea, o serie de pro
puneri în vederea îmbunătăţirii 
activităţii pe anul în curs şi în 
anii următori. Desigur, nu a fost 
posibil ca miniştrii sau reprezentan
ţii ministerelor şi ai altor organe 
centrale să răspundă astăzi la aces
te probleme, să ia poziţie faţă de 
propunerile care s-au formulat aici. 
Consider însă că este necesar ca, 
într-o perioadă scurtă, aceste critici 
şi propuneri să primească răspun
surile corespunzătoare. De altfel, 
trebuie să lichidăm cu desăvîrşire 
practica — semnalată şi aici — de 
a asculta diferite observaţii şi su
gestii, chiar de a le nota, uitînd 
însă apoi, cu totul de ele. La orice 
propunere formulată de unităţile 
economice, ministerele, celelalte or
gane centrale, trebuie să dea răs
punsurile cuvenite. Este necesar ca, 
în cel mai scurt timp, să se arate dacă 
propunerea respectivă este acceptată 
sau dacă ea nu este corespunzătoa
re. Se impune ca ministerele să 
facă din aceasta o problemă de 
principiu în activitatea lor. De alt
fel, probabil va fi necesar să ela
borăm şi o hotărîre sau o lege prin 
care să se stabilească mai precis 
această obligaţie.

Cît priveşte problemele ridicate 
în această adunare, trebuie ca mi
nisterele, în termen de o lună, să 
răspundă întreprinderilor, fie 
direct, fie prin intermediul comite
tului municipal, în legătură cu 
toate propunerile şi observaţiile 
care s-au făcut. De asemenea, co
mitetul municipal va trebui să in
formeze Secretariatul Comitetului 
Central al partidului asupra felului 
în care s-a dus la îndeplinire a- 
ceastă sarcină.

Adunarea activului de partid din 
Capitală, ca de altfel toate,şedin
ţele cu activul de partid care au 
avut loc sau sínt în curs de desfă
şurare în judeţele ţării, constituie 
o expresie a largului democratism 
al activităţii partidului nostru co
munist. Aceste adunări se înca
drează în măsurile generale de îm
bunătăţire a conducerii de către 
partid, de perfecţionare a planifi
cării şi organizării economiei, a 
întregii activităţi sociale. _ Caracte
ristica principală a adunărilor ac
tivului de partid — deci şi a adu
nării dumneavoastră — o constituie 
înaltul spirit de răspundere cu care

au fost abordate problemele, creş
terea competenţei cadrelor noastre 
de partid şi de stat, preocuparea 
lor susţinută pentru a asigura în
făptuirea în cele mai bune condiţii 
a hotărîrilor Congresului al X-lea.

Apreciez că dezbaterile de astăzi 
vor exercita o puternică influenţă 
pozitivă asupra tuturor domeniilor 
de activitate din oraşul Bucureşti, 
că ele se vor reflecta în îndeplini
rea cu succes a sarcinilor ce vă re
vin. (Aplauze puternice).

Stimaţi tovarăşi,

Cunoaşteţi cum s-a realizat pla
nul cincinal 1966—1970; aceşti ani 
s-au caracterizat prin dezvoltarea 
în ritm intens a industriei noastre 
socialiste, prin ridicarea la viaţă 
înfloritoare a noi zone ale ţării, ca 
urmare a amplasării raţionale a 
industriei pe întregul teritoriu. Am 
putea spune că nu există judeţ, o- 
raş sau comună, în care, într-o for
mă sau alta, să nu se reflecte re
zultatele dezvoltării economiei 
noastre în cincinalul trecut; aceste 
rezultate sínt ilustrate de noile u- 
nităţi de producţie şi social-cultu- 
rale create, de . creşterea generală 
a nivelului de viată al cetăţenilor 
patriei noastre.

Venitul naţional a sporit într-un 
ritm mediu anual de 7,7 la sută, 
depăşindu-se prevederile planului 
pe întregul cincinal cu 13,6 miliarde 
lei. De asemenea, se poate aprecia 
că agricultura noastră socialistă a 
cunoscut în această perioadă o dez
voltare însemnată, realizînd pe cin
cinal o producţie cu 24 la sută mai 
mare decît în cincinalul precedent; 
aceasta constituie, fără îndoială, o 
creştere importantă, mai ales dacă 
ţinem seama că am avut 3 ani la 
rînd condiţii climatice nefavorabile, 
că in 1970 a trebuit să facem faţă 
unor mari calamităţi naturale.

Datorită succeselor obţinute în 
dezvoltarea economiei naţionale 
s-au putut înfăptui şi sarcinile pri
vind ridicarea nivelului de trai, 
material şi cultural, al oamenilor 
muncii. După cum ştiţi, în cursul 
cincinalului trecut s-a realizat o 
creştere a salariului real de 20 la 
sută; de asemenea, veniturile popu
laţiei din salarii s-au mărit cu pes
te 50 la sută, ca rezultat al ocupării 
în producţia materială şi în activi
tatea social-culturală a unui număr 
tot mai însemnat de oameni ai 
muncii.

Toate aceste realizări demonstrea
ză cu prisosinţă că Partidul Comu
nist Român, aplicînd neabătut linia 
sa politică generală, asigură ca în
făptuirile societăţii noastre pe tărî- 
mul dezvoltării economiei, ştiinţei, 
culturii, să se reflecte nemijlocit 
în creşterea bunăstării oamenilor 
muncii — ţelul suprem, scopul fun
damental al întregii opere de con
struire a socialismului şi comunis
mului. (Aplauze puternice).

în cadrul adunării s-a vorbit pe 
larg despre rezultatele pe care oa
menii muncii din Capitală, sub 
conducerea organizaţiilor de partid, 
le-au obţinut în îndeplinirea sarci
nilor cincinalului. Intr-adevăr, in
dustria municipiului Bucureşti a 
realizat la sfîrşitul cincinalului 
trecut 17,6 la sută din volumul în
tregii producţii industriale a ţării. 
Iată de ce doresc să subliniez în 
mod deosebit marea contribuţie a 
oamenilor muncii din Capitala pa
triei noastre la înfăptuirea planu
lui cincinal.

In perioada 1966—1970, industria 
din Bucureşti a cunoscut o puter
nică înnoire; s-au construit mari 
uzine, dotate cu tehnica cea mai 
înaintată, care dau posibilitate e- 
conomiei noastre să abordeze cu 
succes domeniile cele mai moderne 
ale producţiei. Au fost, de aseme
nea, reutilate şi modernizate nu
meroase întreprinderi vechi — şi 
mulţi dintre dumneavoastră . cu
noaşteţi ce a însemnat în mód prac
tic aceasta; pe baza unor asemenea 
modernizări şi reutilări, fabrici 
miei, de circa 500 de salariaţi s-au 
transformat în întreprinderi puter
nice de 5 000—7 000 de oameni. 
Astfel de modernizări şi reutilări 
sínt numeroase atît în Capitală, cît 
şi în întreaga noastră ţară.

In ultimele luni am vizitat un 
mare număr de întreprinderi din 
municipiul Bucureşti, îndeosebi din 
ramura construcţiilor de maşini. 
Doresc să declar şi la această adu
nare că am fost plăcut impresio
nat de activitatea pe care o desfă
şoară colectivele de oameni ai 
muncii din aceste unităţi, de nive
lul tehnic înalt la care au ajuns 
întreprinderile bucureştene con
structoare de maşini.

Faţă de anul 1965, industria Ca
pitalei a făcut progrese remarca
bile. Se poate aprecia că în pre
zent avem o industrie care, din 
punct de vedere calitativ, se deo
sebeşte mult de cea de acum 5 ani; 
dispunem de unităţi industriale de 
înaltă tehnicitate în stare să rezol
ve cu succes sarcinile complexe ce 
le revin astăzi. De altfel, în discu
ţiile pe care le-am avut cu colec
tivele de conducere ale acestor u- 
nităţi au fost evidenţiate marile po
sibilităţi tehnice pe care le au în
treprinderile din Capitală de a rea
liza multe din produsele prevăzute 
iniţial să fie asigurate prin import. 
Fără îndoială, ceea ce am stabilit 
în cadrul acelor discuţii şi ceea ce 
s-a menţionat astăzi în adunare nu 
reprezintă nici pe departe toate posi
bilităţile industriei constructoare de 
maşini şi ale celorlalte ramuri din 
Bucureşti; aceste posibilităţi sínt 
mult mai mari — şi va trebui să 
facem totul pentru a le pune în 
valoare, pentru a folosi la întreaga 
capacitate potenţialul industrial de 
care dispunem.

Vorbind despre activitatea rodnică 
desfăşurată de oamenii muncii din 
Capitală, aş. dori să informez acti
vul de partid că, ih cadrul între
cerii dintre judeţe desfăşurată în 
anul 1970, Capitala va ocupa unul 
din locurile fruntaşe, se va situa 
pe locul întîi. (Aplauze puternice, 
prelungite). Pentru toate aceste re
zultate bune obţinute în realizarea 
cincinalului 1966—1970, doresc să 
adresez, în numele conducerii de 
partid şi de stat, cele mai calde 
felicitări muncitorilor, inginerilor 
şi tehnicienilor, tuturor oamenilor 
muncii din Capitala patriei noastre 
socialiste. (Aplauze puternice). De 
asemenea, felicit din toată inima 
activul de partid, Comitetul muni
cipal, pe toţi membrii de partid 
pentru munca pe care au desfăşu
rat-o în organizarea şi conducerea 
întregii activităţi din municipiul 
Bucureşti. (Aplauze puternice).

Evidenţiind rezultatele remarca
bile obţinute în cei 5 ani care au 
trecut, nu putem să nu menţionăm 
că ele ar fi putut fi cu mult supe
rioare dacă nu s-ar fi manifestat o 
serie de neajunsuri în munca între
prinderilor şi organizaţiilor noastre 
de partid. Nu doresc să mă opresc 
în mod amănunţit asupra lor, am 
mai vorbit despre aceasta în ulti
mul timp, inclusiv la Sntîlnirile pe 
care le-am avut în Capitală. Vă 
sint cunoscute aceste lipsuri — şi 
cred că vor fi luate toate măsurile 
pentru ca ele să fie lichidate cii 
desăvîrşire.

Stimaţi tovarăşi,

Sîntem la începutul noului cin
cinal 1971—1973 care, după cum 
cunoaşteţi, prevede dezvoltarea în 
continuare în ritm intens a In
dustriei şi agriculturii patriei noas
tre. Ne propunem ca în aceşti ani 
să ne apropiem în mod simţitor de 
ţările dezvoltate din punct de ve
dere industrial; aceasta pune în 
faţa noastră, a tuturor, sarcini deo
sebit de mari.

Este clar că fără crearea unei 
puternice baze economice, fără o 
industrie de înaltă tehnicitate şi o 
agricultură avansată nu se poate 
vorbi de construcţia societăţii so
cialiste multilateral dezvoltate, de 
crearea condiţiilor pentru făurirea 
societăţii comuniste. De aceea, tre
buie să înţelegem că fiecare cinci
nal constituie o etapă hotărîtoare 
în înfăptuirea acestor ţeluri finale. 
Am obţinut realizări importante în 
anii construcţiei socialiste; am re
purtat de asemenea, succese deose
bit de mari în cincinalul care a 
trecut. Pentru viitor avem de în
făptuit un program care — aşa 
cum spun unii tovarăşi — este, în- 
tr-adevăr, mobilizator, dar care 
cuprinde sarcini pe deplin realiza
bile, pe măsura forţei şi capacităţii 
creatoare a clasei noastre munci
toare, a ţărănimii, a intelectualită
ţii, a întregului nostru popor. De 
aceea sîntem convinşi că prevede
rile actualului cincinal vor fi nu 
numai îndeplinite, dar chiar depă
şite. (Vii aplauze). De altfel, rezul
tatele din primele două luni de
monstrează că avem aceste posibi
lităţi, planul de producţie in in
dustrie pe întreaga ţară, inclusiv 
Capitala, fiind realizat în proporţie 
de 102,9 la sută. Eu urez activului 
de partid şi oamenilor muncii din 
Capitală să menţină, în continuare, 
pe întregul cincinal acest procent 
de depăşire. (Aplauze puternice). 
Desigur, există o serie de probleme'' 
asupra cărora va trebui să insistăm

în mod deosebit, pentru că nu este 
totul să sporim producţia globală, 
să creăm anumite produse, ci să ne 
preocupăm şi de felul cum creăm 
aceste produse, dacă ele corespund 
necesităţilor economiei noastre, 
dacă pot fi competitive pe piaţa 
internaţională; trebuie să vedem 
cu ce preţ, cît ne costă producţia 
pe care o obţinem, în ce măsură 
asigură ea creşterea produsului net, 
a părţii care contribuie la sporirea 
venitului naţional. Iată de ce ac
tualul plan cincinal pune un accent 
deosebit pe laturile calitative ale 
întregii activităţi economice.

Şi în acest cincinal Capitala va 
continua să ocupe primul loc în 
ce priveşte ponderea în producţia 
industrială, deşi, probabil, această 
pondere va mai scădea, ca rezultat 
al faptului că şi alte judeţe, — de 
fapt toate judeţele ţării — vor cu
noaşte în această perioadă o dezvol
tare foarte puternică. Continuînd 
să ocupe primul loc în producţia 
industrială, Capitala va avea de 
rezolvat sarcini deosebit de mari. 
Aceasta cu atît mai mult cu cît Sn 
Bucureşti este concentrată indus
tria principală din eiteva sectoare 
de virf, cum este, de exemplu, elec
tronica, de asca.eneni producţia dc 
maşini-unelte, îndeosebi cea de 
înaltă tehnicitate, se va dezvolta în 
bună parte în Capitală. Se produc, 
de asemenea, In Bucureşti o serie 
de utilaje deosebit de importante; 
cunoaşteţi, de altfel, ca s-au con
struit sau se construiesc în acest 
scop capacităţi moderne, unice în 
ţară, chemate să asigure rezolvarea 
unor probleme de bază ale înzes
trării economiei româneşti cu teh
nică avansată şi chiar să creeze 
posibilităţi pentru a spori aportul 
de astfel de utilaje. De aceea, oa
menilor muncii din Bucureşti, or
ganizaţiilor de partid, comitetului 
municipal le revin, în acest cinci
nal, sarcini deosebit de mari.

In primul rînd, este necesar să 
se acorde o atenţie deosebită folo
sirii în întregime a capacităţilor 
de producţie existente, a utilajelor 
şi maşinilor. Aş da în această pri
vinţă cîteva exemple semnificative 
pentru modul în care este folosit 
fondul de timp al maşinilor-unelte 
din întreprinderile bucureştene. 
Sínt, desigur, uzine care au rezul
tate relativ bune: astfel la Fabrica 
de maşini-unelte şi agregate fondul 
de timp este folosit în proporţie de 
66,6 la sută, deşi nici acest procent 
nu reprezintă limita maximă care 
se poate realiza. Dar, tot în Bucu
reşti, sínt întreprinderi care utili
zează într-un procent foarte mic 
fondul de timp al maşinilor: între
prinderea .Acumulatorul“ utilizează 
doar 43,5 la sută din fondul de 
timp al maşinilor, întreprinderea 
de piese radio şi semiconductori — 
52,4 la sută, Uzina de maşini grele 
— 46,3 la sută, deşi această între
prindere are o anumită scuză fiind
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•  PREMIERA. Aseară, Teatrul de ;
stat din Sibiu a prezentat publicu- ! 
lui său o nouă premieră: Vremea s 
liliacului de Eugenia Busuioceanu. : 
Regia spectacolului este semnată Ş 
de Petre Sava Băleanu, iar sceno- • 
grafia de Doina Levinta. Au in- ; 
terpretat actorii Mircea Hîndo- î 
reanu, Nicu Niculescu, Valeriu Pa- • 
raschiv, Dimi Bitang, Liliana Lu- : 
pan. Manuela Marinescu-Codrat, j 
Geraldina Basarab, Viorel Branea, ■ 
Radu Basarab, Ligia Bossie, Mir- ’ 
cea Birlea şi Marcel Mirea. j

Spectacolul s-a bucurat de suc- ;
ces. *■aa
•  O NOUA LIBRĂRIE IN SIBIU. ]
In ziua de 15 martie, în str. 9 Mai, »
nr. 29, Centrul de librării ai ju- ;
deţului Sibiu deschide o nouă uni- «
täte — Librăria de carte şcolară, ş
Vor putea fi găsite aici cărţile •
necesare studiului şcolar (şcoli ge- j
nerale, licee teoretice şi speciali- *
zate, şcoli tehnice şl profesionale, Ş
învăţămînt superior). Orarul uni- ;
tăţii: zilnic, între orele 8—12,45 şi Ş
15,30—20 (joi: 8—13, după masa în- ;
chis). !■■■
•  IN CINSTEA SEMICENTENA- \ 
BULLT. în cadrul manifestărilor * 
închinate sărbătoririi semicente
narului partidului, in seara zilei 
de 9 martie, la Clubul tineretului din

j Mediaş, tovarăşul Mihai Bîrsan, se- 
■ cretar al Comitetului municipal de
• partid Mediaş, a ţinut expunerea 
! „P.C.R. — detaşament activ al miş- 
I cării comuniste şi muncitoreşti in- 
5 ternaţionale“.
3 Tot in cadrul manifestărilor a- 
f mintite, astăzi, 12 martie, ora 18,
: în acelaşi loc, tovarăşul Nicolae 
5 Şandru, prim-secretar al Comite- 
; tului municipal Mediaş al U.T.C.,
• va ţine expunerea „Etica muncii,
• munca — factor educativ; educa- 
: ţia tineretului prin muncă şi pen- 
I tru muncă“.
1îamiMiuiiinimiiimainiiiMimiimn»»

Uzina „Emailul roşu“ Mediaş: hala prelucrări mecanic*

Solem nitatea decernării Ordinului 
„Steaua Republicii S ocia liste  

România" clasa I
j

tovarăşului Alexa Augustin
La Consiliul de Stat a avut loc, 

joi la amiază, solemnitatea decer
nării Ordinului .Steaua Republicii 
Socialiste România" clasa I tovară
şului Alexa Augustin, procurorul 
general al Republicii Socialiste Ro
mânia, pentru merite deosebite în 
construirea socialismului şi activi
tate îndelungată în mişcarea mun
citorească, cu prilejul împlinirii 
vîrstei de 60 de ani.

înalta distincţie a .fost înmînatâ 
de tovarăşul Nicolae Ceauşeseu, 
preşedintele Consiliului de Stat.

La solemnitate au luat parte to
varăşii Emil Bodnaraş şi Manea 
Mănescu, vicepreşedinţi ai Consi
liului de Stat, Gheorghe Stoica, 
membru al Consiliului de Stat, 
Constantin Stătescu, secretarul 
Consiliului de Stat, Teodor Vasiliu, 
ministrul justiţiei, Emilian Nuces- 
cu, preşedintele Tribunalului Su
prem.

Mulţumind, tovarăşul Alexa Au
gustin, a exprimat profunda recu
noştinţă pentru înalta distincţie a-

cordată, angajîndu-se să contribuie 
şi mai activ, alături de lucrătorii 
organelor procuraturii, la respecta
rea legalităţii socialiste, spre binele 
tuturor celor ce muncesc în ţara 
noastră.

Felicitîndu-1 călduros pe cel de
corat, în numele conducerii de 
partid şi de stat, tovarăşul Nicolae 
Ceauşeseu a spus: Distincţia acor
dată constituie o apreciere a parti
dului pentru activitatea îndelunga
tă pe care ai depus-o în ilegalitate 
şi în anii de după 23 August, pen
tru îndeplinirea sarcinilor încredin
ţate de partid. Aş dori, totodată, 
să exprim urarea sinceră de muite 
succese în activitatea pe care o des- 
făşori în cadrul procuraturii, în rea
lizarea directivelor partidului şî 
guvernului, multă sănătate şi feri
cire.

După solemnitate, ţovârăşuf 
Nicolae Ceauşeseu şi ceilalţi condu
cători de partid şi de stat s-au în
treţinut cordial cu sărbătoritul,

(Agerpres)

Propaganda tehnică —
rampa de lansare a noului

Consecvent propagării noului în 
producţie, Consiliul judeţean al sin
dicatelor Sibiu a trecut, cu doi ani 
în urmă, la organizarea unei acţiuni 
de mare ampioare — „PROTECH- 
NICA". In acest timp numărul mani
festărilor de propagandă tehnică a 
crescut, stilul de muncă s-a îmbună
tăţit, acţiunea trecînd, de acum, pe 
treapta tradiţiei.

In 1970 nu a rămas întreprindere 
care să nu fi organizat acţiuni de 
propagandă tehnică. Faţă de cerin
ţele mereu CTescînde ale producţiei, 
care solicită înlocuirea vechiului, 
„Protechnica" a devenit o veritabilă 
rampă de lansare a noului Instru
mentele folosite în acest sens sínt 
sesiunile şi consfătuirile, simpozioa
nele şi colocviile, mesele rotunde şi 
discuţiile cu oamenii de ştiinţă, 
schimburile de experienţă şi infor
maţiile tehnice ştiinţifice, prelegerile 
şi conferinţele etc.

Aruncînd o privire asupra planuri
lor manifestărilor de propagandă teh
nică în întreprinderile de pe întreg 
cuprinsul judeţului nostru se con
stată Cu satisfacţie multitudinea şi 
diversitatea temelor, ţinuta tehnico- 
ştiinţifică înaltă, cu tendinţe puter
nice spre organizarea superioară a 
producţiei şi muncii, abordînd redu

cerea consumurilor specifice, creşte
rea nivelului calitativ al produselor, 
sprijinirea mişcării de invenţii şi ino
vaţii. Spicuim din aceste planuri. La 
uzina .Independenţa" Sibiu se va 
organiza, în cursul anului 1971, o 
sesiune tehnico-ştiinţifică cu tema 
»Contribuţii ia ridicarea nivelului 
tehnic şi calitativ al produselor", 
care va dezbate probleme legate de 
cuptoarele de tratament termic se
cundar de construcţie specială, cu un 
studiu privind construcţia acestor 
cuptoare în vederea eliminării im
porturilor, probleme privind fabrica
rea uneltelor pneumatice, asimilarea 
fabricaţiei tronsoanelor pentru con
ducta forţată de la Lotru. Întreprin
derea „Flamura roşie" din Sibiu va 
organiza o sesiune tehnico-ştiinţifică 
pe o temă legată de procedeele teh
nologice moderne, cu referate ce se 
vor ocupa de problema lustruirii 
pieselor mărunte din metale cu con
figuraţii geometrice diverse, de lus
truirea electrochimică a oţelurilor 
inoxidabile şi lustruirea chimică a 
pieselör din aluminiu. O acţiune si
milară se va ţine şi la „7 Noiem
brie", abordînd problema reducerii 
consumurilor specifice în tricotaje şi 
fabricarea ciorapilor.

Capitolul consfătuirilor tehnico- 
ştiinţifice este bogat prin tematica

• '
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La unul din selfactorii secţiei filatură a Uzinelor textile Cisnădie

adoptată, prin acuitatea şi legătura 
acesteia cu cerinţele curente ale pro
ducţiei. Citez, pentru ilustrare, cîteva 
din sesiunile programate de Consi
liul municipal al sindicatelor Mediaş: 
„Folosirea raţională a capacităţilor de 
producţie şi a timpului de lucru, cu 
factorii creşterii producţiei şi pro
ductivităţii muncii" şi „Îmbunătăţi-’ 
rea calităţii produselor" — la uzina 
„Automecanica"; „Probleme ale to
pirii sticlei" — la „Vitrometan" şi 
„Tehnologii noi în fabricaţia produ
selor de sticlă de construcţii" — la 
Fabrica de geamuri.

Uzina „Independenţa* Sibiu şi-a 
propus pentru consfătuiri probleme 
legate de prelucrarea materialelor de 
provenienţă indigenă, cu scopul de'' 
a ridica performanţele structurai-j 
calitative ale produselor şi impliciţi 
competitivitatea acestora. Demne de'1 
relevat sínt temele: probleme noi' 
privind sudarea oţelurilor cu granu-ţ 
laţie fină; nivelul calitativ al fabri
caţiei completului „Tampella* compa-f 
rativ cu produsul licenţiatoruîui.

Asemenea exemple pot fi citat« 
încă pentru multe unităţi economice 
din judeţ, dar credem că nu acesta 
ar fi lucrul cel mai important. Pro-« 
paganda tehnică, bine organizată? 
dezvăluie realităţile obiective făcînd' 
uz de ceea ce este ştiinţific realiza
bil. în esenţă ea are ca scop schimb 
barea concepţiilor tehnice-economicel 
pătrunderea tot mai adîncă în cu-ţ 
noaşterea noului şi înlăturarea prin! 
toate căile şi mijloacele a ve
chiului Punînd la dispoziţia produc 4 
tiei roadele revoluţiei tehnico-ştiin- 
ţifice, propaganda tehnică contribui® 
masiv la dispariţia contradicţiei din
tre munca fizică şî cea intelectuală. 
Acestea au fost bazele qîndirii în 
organizarea „Protechnicii", acţiune 
neîncorsetată de graniţe administra
tive, acţiune care preia tot ce este 
obiectiv şi bun, care foloseşte me
tode şi metodologii adecvate etapei 
şi cerinţelor actuale. De aceea, 
schimburile de experienţă între u- 
Zine şi întreprinderi, ca acelea între 
uzina „Balanţa" şi U.P.A1S., privind 
metodele avansate ale sculerilor, sau 
cel dintre „Libertatea" Sibiu şi „Do- 
robantu" Ploieşti, denotă o aprofun
dare a procesului de cunoaştere a 
ceea ce este avansat.

Problemele imperioase ale produc
ţiei, vorbind chiar de introducerea 
unor tehnologii, vor face obiectul, 
în acest an, al unor acţiuni de pro
pagandă tehnică de genul meselor 
rotunde. Astfel, uzina „Tîrnava" din 
Mediaş pune în discuţie defectele de 
fabricaţie a pînzeturilor, I.M. Mediaş 
dezbate aplicarea noilor tehnologii 
în acoperiri galvanice, „Drapelul 
roşu" Sibiu abordează calitatea tri
coturilor de lină etc.

Conferinţelor si prelegerilor din 
cadrul universităţilor populare, ela
borarea de publicaţii, organizarea de

Foto: FRED NUSS
(Continuare în pag. a ill-a) 
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Cuvîntarea tovarăşului
NICOLAE CEAUŞESCU

la consfătuirea de lucru a activului de partid şi a cadrelor 
de bază din industrie, construcţii şi transporturi

din municipiul
(Urmare din pag. I)

Va începutul .activităţii sale. Nu este 
insă cu nimic justificat ca între
prinderi mai vechi cum este uzina 
„Timpuri Noi", să asigure o folosire 
fn proporţie de 54,3 la sută: chiar 
şi uzinele „23 August" realizează 
numai 60,9 la sută. Mă refer, în a- 
ceastă privinţă, numai la secţiile 
de bază nu şi la cele auxiliare, 
unde acest indice coboară pînă la 
27 la sută. Unele maşini de înaltă 
tehnicitate, cum sínt maşinile de 
frezat prin copiere, sínt folosite 
doar în proporţie de 28,9 la sută.

In cursul discuţiilor pe care le-am 
avut cu conducerile întreprinderilor 
din Bucureşti am ajuns la conclu
zia că avem încă spaţii folosite ne
raţional. Printr-o bună organizare 
a muncii şi o aşezare judicioasă a 
maşinilor putem obţine o produc
ţie substanţial sporită cu capacită
ţile existente. Prin folosirea între
gii capacităţi a maşinilor din dotare 
putem să creştem cu Io—20 la sută 
producţia, fără nici o investiţie su
plimentară; în Capitală sínt între
prinderi care pot să facă şi mai 
mult în această direcţie, să obţină 
cu aceleaşi capacităţi, cu maşinile 
de care dispun astăzi, o producţie 
dublă, Pe aceea, insist in mod deo
sebit asupra necesităţii de a lua 
măsurile ce se impun pentru folo
sirea tuturor capacităţilor, pentru 
generalizarea schimbului II şi tre
cerea la introducerea schimbului 
IÎ1 de lucru.

Este necesar să acordăm în con
tinuare întreaga atenţie organizării 
ştiinţifice a producţiei şi a muncii, 
de care depinde într-o măsură ho
tărî toare folosirea raţională a ca
pacităţilor existente astăzi în eco
nomia ţării. In legătură cu aceasta, 
doresc să menţionez că — deşi în 
primii ani am obţinut o serie de 
rezultate bune datorită faptului că 
problema organizării ştiinţifice a 
stat mai mult în atenţia colective
lor de întreprinderi — în prezent 
preocupările în această direcţie au 
slăbit. Nu se poate spune că am 
rezolvat problema prin faptul că 
am construit o secţie sau o uzină 
care, din punct de vedere al "orga
nizării muncii, poate fi luată drept 
model; dimpotrivă, organizarea u- 
nor secţii sau a unor uzine model 
trebuie să determine organizaţiile 
de partid din Bucureşti, comitetele 
de sectoare, comitetul municipal, 
ministerele să acţioneze cu fermi
tate pentru ca, în cel mai scurt 
timp, toate întreprinderile noastre 
să ajungă la nivelul acestora.

Este necesar să acordăm mai 
multă atenţie problemei creşterii 
productivităţii muncii. Trebuie să 
recunoaştem că, faţă de ţările dez
voltate din punct de vedere indus
trial, noi realizăm o productivitate 
de cîteva ori mai mică. Chiar la 
unele uzine organizate pe baza li
cenţelor şi tehnologiilor străine, 
realizăm o productivitate sub pre
vederile din licenţe. De altfel, în 
cadrul acestei adunări s-a arătat 
ce se poate realiza în domeniul 
productivităţii dacă se creează pre
misele necesare. Exemplul care s-a 
dat aici privind creşterea produc
tivităţii muncii în unele secţii de 
ţesătorie nu este unicul; sínt multe 
cazuri cînd grupuri de muncitori 
realizează astăzi o productivitate 
de două-trei ori mai mare decit ni
velul mediu. Se pare însă că nu 
peste tot există o suficientă înţele
gere a importanţei creşterii produc
tivităţii muncii şi folosirii raţionale 
a forţei de muncă calificate. Este 
adevărat, în ţara noastră avem un 
disponibil de forţă de muncă, dar 
în ce priveşte forţa de muncă cali
ficată simţim peste tot o lipsă a- 
cută. De aceea, trebuie să luăm 
măsuri hotărîte pentru a asigura 
creşterea productivităţii muncii — 
pe baza introducerii mecanizării şi 
automatizării, a conducerii şi orga
nizării moderne a producţiei, a 
creării condiţiilor materiale nece
sare. Desigur, cheltuielile pentru 
modernizarea utilajelor trebuie să 
se reflecte In creşterea productivi
tăţii, a venitului întreprinderilor; 
dar, totodată, să creăm condiţii ca 
— concomitent cu creşterea produc
tivităţii muncii — să sporească şi 
veniturile oamenilor muncii. Iată 
de ce apreciez că experienţa des
pre care s-a vorbit aici este deo
sebit de edificatoare; pe baza coin
teresării materiale şi a luării de 
măsuri pentru organizarea raţională 
a muncii, pentru modernizarea pro
ducţiei, putem să obţinem o du
blare şi in unele locuri chiar o tri
plare a productivităţii muncii.

S-a vorbit aici de problema cali
tăţii producţiei. Discutăm despre ea 
permanent, am luat multe măsuri, 
avem şi rezultate bune în această 
direcţie. Numeroase produse ale 
întreprinderilor noastre fac astăzi 
faţă cu succes oricărei concurenţe 
pe piaţa internaţională. Dar, în a- 
cest domeniu avem încă lipsuri, 
sínt multe de făcut. Acţionăm încă 
cu timiditate in domeniul perfec
ţionării şi înnoirii utilajelor, al a- 
plicării procedeelor moderne. Chiar 
şi în ce priveşte introducerea în 
producţie a licenţelor ne mişcăm 
destul de încet. Am importat ase
menea licenţe şi le-am ţinut nefo
losite cite 6—7 ani, în loc să le 
introducem imediat în producţie. 
Or, este clar că, cei care ne-au vîn- 
dut licenţele au introdus între timp 
Sn producţie altele perfecţionate, 
deci, ceea ce ne-au vîndut nouă a- 
tunci este acum perimat. De altfel, 
noi am mai discutat această_ pro
blemă; ştiţi bine că, de regulă,_ cel 
care vinde o licenţă are pregătită 
alta pe care vrea s-o introducă în 
fabricaţie. Iată de ce este necesar 
să acordăm o atenţie deosebită ri

dicăm generale a calităţii produc
ţiei, a nivelului tehnic, a parame
trilor tehnici ai produselor — pen
tru că de aceasta depinde dezvol
tarea economiei noastre, asigurarea 
competitivităţii produselor româ
neşti p.e piaţa internaţională.

In expunerea prezentată de tova
răşul Dumitru Popa, precum şi în 
cuvîntul mai multor tovarăşi, s-au 
făcut referiri la preocuparea unor 
colective de întreprinderi pentru 
producerea de utilaje şi maşini cu 
mijloace proprii, pentru autodotare, 
precum şi pentru perfecţionarea 
maşinilor şi utilajelor existente. 
Sarcinile pe care şi le propun în 
această privinţă unele întreprinderi 
mi se par însă mici; de altfel, 
m-am referit concret la uzinele 
„Griviţa Roşie", dur am discutat a- 
semenea probleme şi eu conduce
rile altor întreprinderi din Capitală 
şi din provincie pe care le-am vi
zitat în ultimele luni. Se apelează 
cu uşurinţă la importul unor ma
şini şi utilaje pe care ie putem pro
duce în ţară. Sínt chiar cazuri cînd 
se procură din străinătate aceleaşi 
utilaje care se realizează într-o u- 
zină sau alta din ţara noastră. Tre
buie să înţelegem că producerea 
utilajelor şi maşinilor-unelte nece
sare înzestrării economiei româ
neşti reprezintă o problemă cen
trală a activităţii noastre.

Se impune să folosim cit mai
larg in această privinţă capacitatea 
de creaţie ştiinţifică, spiritul nova
tor al inginerilor şi tehnicienilor, 
ai oamenilor muncii din ţara noas
tră. Nu este pentru nimeni un se
cret — dar vreau să menţionez şi 
cu acest prilej — că în multe do
menii de vîrf specialiştii din Ro
mânia au adus contribuţii care i-au 
situat pe primele locuri; se cu
noaşte, de pildă, că primul avion 
cu reacţie a fost realizarea unui 
român.

Tara noastră dispune astăzi de 
un mare număr de specialişti şi 
muncitori iscusiţi. Avem oameni 
talentaţi, inventivi, dornici să facă 
totul pentru a contribui ia dezvol
tarea econömiéi^româneşti, la pro
gresul ştinîţer- îi? general, Trebuiit 
insă să folosim mai- bine această 
uriaşă forţă creatoare a poporului 
nostru.

In această ordine de idei aş dori 
să mă refer pe scurt şi la problema 
cercetării ştiinţifice, a aplicării re
zultatelor ei în producţie. Am or
ganizat şi dezvoltat in cinci
nalul trecut multe institute de 
cercetare. In construcţia dc ma
şini, de exemplu, de la 3 
institute am ajuns la 17; aceeaşi 
situaţie există şi in alte sectoare 
de activitate. Am creat in între
prinderile noastre sectoare puter
nice de concepţie, care au rezolvat 
multe sarcini importante. Consider 
însă că este necesar să acordăm 
mai multă atenţie organizării acti
vităţii de cercetare, concentrării e- 
forturilor în direcţiile principale, 
evitînd risipirea forţelor pe o te
matică excesiv de largă. Ministe
rele trebuie să se preocupe de uti
lizarea mai bună a potenţialului 
ştiinţific, de aplicarea rapidă în 
producţie a realizărilor activităţii 
de cercetare: în această privinţă şi 
Consiliul Naţional al Cercetării 
Ştiinţifice are un cuvînt greu de 
spus — şi sperăm că el îşi va face 
mai mult simţită prezenţa decit 
pînă acum. Trebuie să ne fie clar 
că îndeplinirea sarcinilor puse de 
Congresul al X-lea privind ridica
rea nivelului general al activităţii 
economico-sociale nu se poate asi
gura fără a aşeza la baza întregii 
noastre munci cele mai înalte cu
ceriri ale ştiinţei şi culturii univer- • 
sale, fără a dezvolta larg cerce
tarea ştiinţifică. Avem toate condi
ţiile pentru aceasta şi consider că 
Bucureştiul, unde sínt concentrate 
principalele institute şi forţe de 
cercetare, poate să facă mult mai 
mult pe această linie. Mă refer, fi
reşte, la Comitetul municipal Bucu
reşti, la întreprinderile din Capi
tală, care trebuie să folosească mai 
mult avantajele ce le au prin fap
tul că îşi desfăşoară activitatea în
tr-o localitate unde sínt reunite a- 
semenea forţe importante ale ştiin
ţei noastre naţionale.

O problemă asupra căreia aş dori 
să atrag încă o dată atenţia este 
aceea a pregătirii .muncitori lo& ca
lificaţi, a formării cadrelor nece
sare activităţii noastre economice 
şi sociale. Desigur, avem o serie de 
rezultate bune în această privinţă; 
a crescut, este adevărat, numărul 
de muncitori proveniţi din şcolile 
profesionale, dar există încă în în
treprinderile noastre mulţi munci
tori cu o slabă calificare. Consider 
că trebuie să trecem la aplicarea 
cu toată fermitatea a hotărîrilor 
Comitetului Central al partidului, a 
legilor ţării în această privinţă; să 
facem ca fiecare colectiv de între
prindere să înţeleagă că nu va pu
tea să rezolve problemele ce îi re
vin în acest cincinal şi în viitor, 
fără a se preocupa zilnic de pre
gătirea cadrelor necesare de mun
citori calificaţi, de maiştri. Totoda
tă, în conformitate cu hotărîrea re
centei plenare a Comitetului Cen
tral şi cu legea care urmează să fie 
adoptată în curînd de Marea Adu
nare Naţională, va trebui să tre
cem la organizarea activităţii de 
reciclare a cadrelor, de împrospătare 
a cunoştinţelor tuturor oamenilor 
muncii din ţara noastră — de la 
muncitor pînă la director, director 
general şi ministru. Toţi trebuie 
să studiem, să învăţăm, să ne însu
şim atît problemele de specialitate, 
cit şi cele economice şi de condu- 
rere, care sínt hotăritoare pentru 
desfăşurarea activităţii la nivelul

exigenţelor de astăzi. Avem şi în 
această privinţă toate condiţiile! 
Organizaţia municipiului Bucureşti, 
întreprinderile din Capitală vor 
trebui să acţioneze in aşa fei incit 
să constituie un adevărat exemplu 
pentru celelalte organizaţii şi între
prinderi din ţară.

S-a arătat că în această privinţă 
există încă muite deficienţe. Am 
mai vorbit despre problema aceasta 
şi eu alte prilejuri. Se pare că, 
pînă ia urmă, soluţionarea ei este 
legată de o mai buna planificare 
şi o organizare a activităţii de a- 
provizionare tehnico-materială, de
oarece, pe total nu numai că am 
realizat producţia planificată, dar 
în 1970 au rămas şi stocuri supra - 
normative de sute de milioane de 
lei. Aceasta arată că, intr-adevăr, 
există materii prime şi materiale, 
dar că ele sínt prost repartizate şi 
dirijate, că acestea nu ajung la vre
me şi în condiţii optime la unită
ţile care au nevoie de ele. De ce 
trebuia să ne întîlnim acum, in 
martie, ca să discutăm. In aduna
rea activului de partid, că unele 
întreprinderi din. Bucureşti nu-şi 
realizează contractele şi obligaţiile 
care le au de a livra altor unităţi 
— tot din Bucureşti •— o serie de 
materiale? Nu se impunea oare ca 
miniştrii, directorii centralelor să 
se pună încă din toamnă de acord 
şi să ştie precis de unde vor lua 
materiile prime şi materialele, cu 
cine vor trebui sâ încheie, in con
formitate cu legea, contractele res
pective? Desigur, nu ne închipuim 
că toate vor merge automat, că nu 
se mai pot întîmpla defecţiuni în
tr-o întreprindere sau alta; dar 
pentru aceasta avem o serie de 
stocuri care ne permit să regulari
zăm producţia, să evităm stagnările 
ce le-ar putea provoca o Intirziere 
de cîteva ore sau de o zi-două, 
in aprovizionarea cu unele mate
riale. Dar să constatăm că, deşi ne 
aflăm In martie, încă nu s-a ajuns 
la încheierea contractelor pentru 
livrarea diferitelor produse necesare 
producţiei pe acest an, — aceasta 
este ,de neadmisl Consider /că tre
buie să punem cajiăt -Vili; hotăftre 
acestei atitudini birocratice,.să luăm 
toate măsurile, incit, în cel mai 
scurt timp, să clarificăm pe deplin 
problemele aprovizionării tehnico- 
materiale; fiecare întreprindere să 
ştie precis de unde şi cînd trebuie 
să primească materialele, produ
sele^ subansamblele, tot ce ii este 
necesar pentru a asigura o pro
ducţie ritmică!

Cred că vu trebui să ne propu
nem ca, acolo unde sínt rămîneri 
in urmă, să apelăm la colectivele 
de oameni ai muncii să facă un e- 
fort o perioadă de timp — o lună- 
două, dacă este nevoie — pentru a 
crea, pe baza sporirii producţiei, 
decalajul necesar de aprovizionare 
şi a asigura astfel, in continuare, 
desfăşurarea ritmică a fabricaţiei. 
De pe acum se impune să luăm mă
suri pentru a realiza contractele şi 
a lămuri bine toate problemele pri
vind aprovizionarea tehnico-mate
rială pentru anul 1972; acolo unde 
există condiţii se pot încheia con
tracte pe termen lung, pînă în lj)75. 
Avem planul cincinal, ştim produc
ţiile de bază pe care trebuie să le 
realizăm, deci putem trece la în
cheierea de contracte de lungă du
rată care să ne dea siguranţă şi să 
pună ordine în ce priveşte aprovi
zionarea tehnico-materială, deci şi 
în desfăşurarea normală a proce
sului de producţie.

Nu doresc să mă opresc prea 
mult asupra problemelor de export 
şi import, mai cu seamă că de cu
rînd am avut o consfătuire în le
gătură cu activitatea din acest do
meniu. Ţin numai să atrag atenţia 
că municipiul Bucureşti are sarcini 
deosebit de mari; faţă de prevede
rile planului pe acest an, va trebui 
să asigure în plus peste 100 mili
oane lei valută, iar pe întregul cin
cinal să dea suplimentar circa un 
miliard lei valută. In acest sens, 
pentru a veni în sprijinul colecti
velor din Capitală, ne-am gîndit 
ca această sarcină să se realizeze 
atît pe calea sporirii exportului, cit 
şi prin diminuarea importurilor, 
deci să obţinem din cele două pro
cese un sold activ de circa un mi
liard lei valută pe cincinal. Faţă de 
ponderea Capitalei în producţia 
industrială, de potenţialul şi resur
sele mari pe care le are, acest lu
cru se poate asigura. Producţia pe 
cincinal a Capitalei va trece de 
300 de miliarde lei şi, deci, a reali
za un plus de producţie de 6 mi
liarde sau a reduce o parte a im
porturilor este pe deplin posibil. Şi 
eu sínt convins că aceasta se va 
realiza!

Este necesar să acordăm o atenţie 
mai mare problemelor eficienţei acti
vităţii economice, începind cu redu
cerea cheltuielilor materiale de pro
ducţie, a consumurilor. Nu vreau . 
să dau aici cifre pentru a arăta ’ 
cite întreprinderi au depăşit nor
mele de consum pe 1970, cite sute 
şi sute de tone de metal, de com
bustibil şi alte materiale s-au con
sumat în plus. Avem în acest do
meniu rezerve foarte mari — şi 
este necesar ca toate colectivele de 
oameni ai muncii să se preocupe 
în mai mare măsură de aceste pro
bleme, de eficienţa economică. Rea- 
lizînd producţii sporite cu cheltuieli 
cit mai mici, vom contribui în mod 
substanţial la creşterea venitului 
naţional şi deci la sporirea posibi
lităţilor de a asigura dezvoltarea 
susţinută a economiei şi ridicarea 
bunăstării oamenilor muncii.

Aveţi de realizat un volum mare 
de investiţii. Deşi ne-am propus să 
nu mai construim multe întreprin
deri în Bucureşti, ci să mergem 
mai mult pe dezvoltări, totuşi —

iutrucît aceste dezvoltări tint de 
nivelul celor despre care am vorbit 
mai înainte — in Capitală se vor 
investi zeci de miliarde de lei. In 
activitatea de investiţii s-au obţi
nut multe lucruri bune dar — aşa 
cum aţi auzit aici şi cum cunoaşteţi 
fiecare — s-au comis şi greşeli. Eu 
salut angajamentele luate aici de 
către proiectanţii din construcţia de 
maşini — cred că şi ceilalţi gîn- 
desc la fel — şi de către construc
tori, de a nu mai repeta greşelile 
din trecut. In orice caz, a face clă
diri mai înalte cu 2—3 metri decit 
este necesar pentru procesul dc 
producţie, a realiza construcţii su
pradimensionate care dau impresia 
unor veritabile adăposturi lantiato- 
mice, este cu totul neeconoinic, re
prezintă o mare risipă.

Problema costului prefabricatelor 
este legată în mare măsură şi de 
faptul că înseşi aceste prefabricate 
slnt supradimensionate. O reducere 
a dimensiunilor ior din toate puncte
le de vedere va conduce nemijlocit 
ia o micşorare a preţurilor. Este ne
cesar ca atît proiectanţii, cît şi 
Ministerul Materialelor de Con
strucţii să acţioneze cu mai multă 
fermitate pentru a realiza în prac
tică măsuri concrete care să ducă 
la micşorarea acestor costuri exage
rate în construcţii

De asemenea, trebuie să luăm 
măsuri pentru a produce noi mate
riale. Cred că în această privinţă 
se impune ca şi Ministerul Indus
triei Chimice să fie mai activ; îm
preună cu Ministerul Industriei 
Materialelor de Construcţii, el tre
buie să contribuie la producerea 
materialelor de care avem nevoie.

O altă problemă importantă este 
aceea a scurtării duratei de con
strucţie şi de punere în funcţiune 
a capacităţilor de producţie, de 
realizare a parametrilor proiectaţi. 
Cunoaşteţi că avem încă neajun
suri serioase în această privinţă, că 
durata unor lucrări de construcţii 
este încă mare. Avem multe exeip- 
ple care arată, că acolo unde s-a 
acţionat bine, s-au putut realiza 
Intr-un an şi jumătate construcţii 
pentru care se avea în vedere o' 
durată de trei ani. Chiar în Bucu
reşti avem construcţii care s-au 
realizat în mai puţin de un an. 
Este deci necesar ca directorii de 
întreprinderi şi centrale, ministe
rele să ia toate măsurile pentru a 
scurta durata construcţiilor. In
tr-un anumit sens, constructorul 
este — poate — mai puţin intere
sat în reducerea duratei lucrărilor, 
dar beneficiarul este cel care face 
comanda construcţiei, cel care plă
teşte şi, ca atare, el trebuie să se 
lupte pentru a o realiza in cel mai 
scurt timp şi a putea obţine pe a- 
ceastă bază producţii şi venituri 
suplimentare. Avem şi aici rezerve 
mari — şi, dacă vom ţine seama 
de ele, vom putea ea în cursul ac
tualului cincinal să realizăm lucruri 
deosebit de însemnate pe calea 
construirii şi a dării la timp în 
funcţiune a capacităţilor productive.

Apreciez că în Capitală există 
toate condiţiile pentru a asigura ri
dicarea la un nitfel superior a în
tregii activităţi economice. Dispu
nem de o clasă muncitoare cu o 
bogată experienţă, de tehnicieni şi 
ingineri bine pregătiţi, de o orga
nizaţie puternică, experimentată, 
cu un număr mare de membri de 
partid. De aceea, avem încredere 
că se vor înfăptui cu succes hotă- 
rîrile Congresului al X-lea care re
vin organizaţiei din Bucureşti! 
(Aplauze prelungite).

Stimaţi tovarăşi.

Planul cincinal prevede, o dată 
cu îmbunătăţirea activităţii gene
rale economice şi creşterea venitu
lui naţional, sporirea veniturilor 
oamenilor muncii cu 20 la sută 
pînă în 1975. Se are în vedere ca 
din cele peste 500 000 de aparta
mente ce se vor construi In ţară, 
circa 120 000 să fie construite în 
Capitală, faţă de 80 000 cite s-au 
realizat în cincinalul care a trecut. 
Se prevede, de asemenea, construc
ţia unui număr însemnat de locuri 
în creşe şi cămine de copii. De e- 
xemplu, faţă de 27 000 de locuri în 
creşe, cit există astăzi pe ţară. ne 
propunem să ajungem la 80—100 000 
in 1975, ceea ce înseamnă o creş
tere de circa trei ori; o dezvoltare 
similară se va realiza şi Sn ce pri
veşte căminele de copii. Este nece
sar să facem acest efort, deoarece 
într-o măsură tot mai însemnată 
intră în procesul de producţie fe
meile şi, deci, trebuie să creăm 
condiţii pentru o îngrijire corespun
zătoare a copiilor. De asemenea, se 
va mări spaţiul de spitalizare, vor 
fi realizate şi alte construcţii so- 
cial-eulturale.

Toate acestea vor face să crească 
Sn mod simţitor nivelul de trai al 
oamenilor muncii din România. Este 
necesar ca organizaţiile noastre de 
partid, organizaţiile sindicale şi de 
tineret, conducerile întreprinderilor 
să acorde mai multă atenţie solu
ţionării problemelor sociale, să ur
mărească permanent îmbunătăţirea 
condiţiilor de viaţă şi de muncă ale 
oamenilor muncii. Noi cheltuim, de 
exemplu, peste 1,6 miliarde lei a- 
nual pentru activitatea de protecţie 
şi securitate a muncii, dar nu aş pu
tea spune că rezultatele sínt pe mă
sura acestor eforturi. Este necesar ca 
Ministerul Muncii, care conduce 
Departamentul protecţiei şi secu
rităţii muncii. Ministerul Sănătăţii, 
care are, de asemenea, atribuţii 
destui de largi în această privinţă, 
şi sindicatele, pentru care problema 
securităţii trebuie să constituie o 
sarcină principală şi permanentă, 
să acorde mai multă atenţie şi să

urmărească cum se realizează pre
vederile in acest domeniu.

Este ştiut — şi doresc să subli
niez încă o dată — că tot ceea ce 
facem, tot ceea ce vom realiza în 
viitor este consacrat omului, bună
stării, fericirii lui — şi de aceea 
întreaga noastră activitate trebuie 
să asigure înfăptuirea consecventă 
în viaţă a acestei linii generale a 
partidului. (Vii aplauze).

Împlinirea marilor sarcini ce re
vin colectivelor de oameni ai mun
ca din Bucureşti impune, totodată, 
o preocupare susţinută pentru îm
bunătăţirea conducerii unităţilor 
economico-sociale. S-au luat o serie 
de măsuri în această privinţă, care 
se arată a fi foarte utile. Alit co
mitetele de direcţie şi consiliile dc 
administraţie, cit si adunările ge
nerale ale salariaţilor dau de acum 
rezultate bune in activitatea lor. 
Ele asigură realmente conducerea 
colectivă a unităţilor economice, 
devenind forme concrete de parti
cipare organizată a clasei munci
toare, a tuturor oamenilor muncii 
din patria noastră, la conducerea 
întregii activităţi de construcţie a 
societăţii socialiste. De altfel, tre
buie să menţionăm şi aici că toc
mai aceasta constituie una din la
turile importante ale dezvoltării so
cialiste a patriei noastre — şi anu
me participarea tot mai largă a în
tregului popor la elaborarea şi în
făptuirea politicii interne şi externe 
a partidului. Pe această cale se 
realizează în fapt democraţia so
cialistă, care este infinit superioară 
oricărei forme de democraţie bur
gheză, pentru că asigură ca poporul 
să ia parte nemijlocit la conduce
rea societăţii. Acest lucru nu-1 poate 
asigura nici cea mai democratică 
ţară capitalistă din lume! (Vii a- 
plauze).

Este necesar să acţionăm cu toată 
fermitatea pentru întărirea şi creş
terea rolului organismelor colective 
de conducere, pentru a atrage larg 
clasa muncitoare, oamenii muncii 
la conducerea vieţii economico-so- 
ciale. Să facem să crească rolul 
organizaţiilor de partid în toate 
domeniile de activitate! Pentru a- 
ceasta este necesar ca organizaţiile 
de partid, comitetele de sectoare, 
comitetul municipal să aducă anu
mite îmbunătăţiri în felul de a 
conduce şi de a rezolva problemele, 
în lumina recentelor hotăriri ale 
plenarei Comitetului Central al 
partidului nostru.

In încheiere, aş dori să subliniez 
încă o dată că înfăptuirea cu suc
ces a sarcinilor ce ne stau in faţă, 
a planului pe 1971 prezintă o im
portanţă hotăritoare, întrucit acest 
plan pune o bază trainică pentru 
înfăptuirea cu succes a întregului 
cincinal actual.

Am deplina convingere că oa
menii muncii din Capitală, în frun
te cu comuniştii, nu vor precupeţi 
nici un efort pentru a realiza în 
cele mai bune condiţii sarcinile ce 
le revin, pentru a-şi aduce contri
buţia la transpunerea în viaţă a 
programului elaborat de Congresul 
al X-lea al partidului, la ridicarea 
patriei noastre pe noi culmi de 
progres şi civilizaţie, la creşterea 
bunăstării şi fericirii întregului 
popor. (Aplauze puternice, prelun
gite). Cu această convingere, vă 
urez dumneavoastră, tuturor comu
niştilor, tuturor oamenilor muncii 
din Capitala patriei noastre, noi şi 
noi succese în activitatea viitoare, 
multă sănătate şi fericire! (Aplauze 
furtunoase, ovaţii. Se scandea
ză îndelung „Ceauşescu-P.C.R.“, 
„Ceauşescu-P.C.R").

Arterele energiei electrice
Foto; FR. NUSS
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Plenara Comitetului 
municipal Sibiu 

al P.C.R.
Ieri după amiazS a avut loc ple

nara Comitetului municipal Sibiu al 
P.C.R. cu activul de partid.

Desfăşurîndu-şi lucrările in spiri
tul înnoitor stabilit de hotârîrile 
conducerii partidului şi preţioasele 
indicaţii cuprinse în euvîntările şi re- 
ceiftele expuneri, ale tovârjSyiluj. 
Nicolae Ceauşescu! sécretaT' cjlnéTáT 
al partidului, dezbaterile au demon
strat spiritul de răspundere cu care 
colectivele de muncă din unităţile 
economice au înfăptuit sarcinile de 
pian ale anului 1970.

Deschizînd lucrările, tovarăşul Au
rel Crlstea, prim-secretar al Comi
tetului municipal de partid, a salu
tat participarea la plenară a tovară
şilor; Richard Winter, membru su
pleant al Comitetului Executiv al 
C.C. al P.C.R., prim-secretar al Co
mitetului judeţean de partid, loan 
Prică, secretar al Comitetului jude
ţean de partid.

Au participat la plenară secretari 
ai comitetelor şi organizaţiilor de 
partid din unităţile economice, direc
tori şi specialişti din întreprinderi, 
oameni de cultură şi artă, repre
zentanţi ai organizaţiilor de masă, 
ziarişti.

La primul punct al ordinei de zi, 
plenara a dezbătut darea de seamă 
cu privire la desfăşurarea activităţii 
Comitetului municipal de partid în 
anul 1970. Pe marginea concluziilor 
şi problemelor ridicate în darea de 
seamă şi proiectul planului de mă
suri pe 1971 au luat cuvîntul tova
răşii: Dumitru Froman, secretarul co
mitetului de partid de la fabrica 
„7 Noiembrie", ing. Dorin Fulea, 
director tehnic la uzina „Indepen
denta", Elena Borcoman, directoare

la Liceul pedagogic, Cornel Romo
sán, de la Inspectoratul general de 
stat pentru controlul produselor pen
tru export, filiala Sibiu, Eugenia 
Trifan, secretara comitetului de 
partid de la fabrica „Libertatea", 
Martin Thullner, inginer şef la
1. R.C., Macarie Popa, director la 

Jţhrgprinderea de constructii-montaje
a judeţului Sibiu, Maria Bock, mun- 

’citoare Ta fabrica „Libertatea", Radu 
Ispas, directorul Spitalului judeţean, 
Edda Gross, directoarea Liceului nr.
2, Pompiliu Candidinescu, secretar 
al comitetului de partid de la uzina 
„Balanţa", Elvira Bobeică, directoa
rea Liceului „Octavian Goga"

La punctul doi din ordinea de zi 
plenara a hotărît, la propunerea bi
roului Comitetului judeţean de 
partid, eliberarea tovarăşilor Jean 
Popescu şi Karlheinz Reschner, din 
funcţia de secretari ai Comitetului 
municipal de partid.

Totodată plenara n hotărit coop
tarea ca membri ai Comitetului mu
nicipal de partid şi ai biroului Co
mitetului municipal de partid şi nu
mirea în funcţia de secretari a to
varăşilor Heinrich Sitzler şi Yasile 
Popa. Luînd cuvîntul, tovarăşul Ri
chard Winter, prim-secretar al Co
mitetului judeţean de partid, a dat 
unele indicaţii preţioase privind îm
bunătăţirea stilului de muncă al bi
roului Comitetului municipal de 
partid.

In încheiere, într-o atmosferă de 
puternic entuziasm fată de politica 
înţeleaptă a partidului, plenara a 
adoptat textul unei telegrame adre-, 
sate C.C. al P.C.R., tovarăşului 
Nicolae Ceauşescu.

Metode avantajoase 
şi rapide de transport

Pentru bunul mers al economiei 
noastre naţionale, în scopul asigură
rii întreprinderilor cu materiile pri
me şi materialele necesare desfăşu
rării proceselor de producţie, a sa
tisfacerii rapide a cerinţelor pieţii 
cu mărfurile solicitate, un rol deose
bit revine transporturilor feroviare.

Pentru aceasta, în anii actualului 
cincinal se prevede o creştere anuală 
de 5,9—6,2 la sută a transporturilor, 
creştere care va fi posibilă prin apli
carea măsurilor de dotare tehnică şi 
modernizare. Prin aeeasta va fi po
sibil ca în anul 1975 trei pătrimi din 
traficul terestru de mărfuri să fie 
asţgurat prin C.F.R. Modernizarea 
tehnologiei de încărcare-descărcare a 
mărfurilor se realizează prin paleti- 
zări, containerizări, pachetizări şi 
transcontainerizări — sisteme de 
muncă folosite de către staţia noas
tră încă din cursul anului 1970. Ele 
permit mecanizarea operaţiilor, asi
gură o mai judicioasă folosire a mij
loacelor de transport, determină re
cuperarea ambalajelor, iar în unele 
cazuri economisirea lor, reducerea 
pierderilor prin evitarea spargerilor 
etc. De asemenea, munca manuală 
este mult redusă, ceea ce conduce 
totodată la reducerea simţitoare a 
preţului de cost, la scurtarea terme

nului de transport, marfa ajungind 
In condiţii bune la destinatar.

Spre edificare mă voi folosi de cî
teva exemple. In cursul lunii februa
rie a.c., în staţia Mediaş s-a descărcat 
un vagon cu cărămidă, încărcat pa- 
chetizat. La descărcare au fost folo
siţi doi muncitori şi o automacara de 
5 tone, iar lucrarea a putut fi execu
tată numai în 50 de minute. De men
ţionat că dacă s-ar fi folosit vechiul 
procedeu ar fi fost necesari 5—6 oa
meni, iar timpul de descărcare ar fi 
durat de cinci ori mai mult.

De asemenea, prin experimentarea 
box paletelor la Combinatul de sticlărie 
Mediaş am ajuns să încărcăm peste 
800 kg marfă pe metru pătrat de su
prafaţă de vagon şi să reducem tim
pul de încărcare la aproape jumătate, 
ca de altfel şi efortul fizic la descăr
carea lui în staţia de destinaţie. A- 
ceasta a condus, bineînţeles, la redu
cerea rulajului vagonului şi la utili
zarea optimă a capacităţii sale.

Deocamdată acesta este doar înce
putul. Staţia noastră este hotărîtă să 
aplice metodele enunţate mai sus în- 
tr-o măsură şi mai mare şi, dacă 
este  ̂posibil, la toate întreprinderile 
municipiului şi la celelalte unităţi de 
pe raza noastră de activitate. Chiar 
dacă unele întreprinderi, cum este

cazul Fabricii de şuruburi, nu s 
suficient organizate în acest se 
pentru început Direcţia region 
C.F.R. Braşov este în măsură să pi 
la dispoziţia acestora un număr 
palete şi box palete necesare, pen' 
a se putea face schimbul de pal 
încărcate cu cele goale. In aceeaşi 
tuaţie se află şi Combinatul de stic 
rie Mediaş, întreprinderea „Carbosin* 
U.M.M.N. Copşa Mică. De asemen 
pentru întreprinderile de construe 
cit şi pentru întreprinderile care 
xecută lucrări de construcţii în rei 
proprie pot fi bine folosite transpi 
turiie de paletizare a cărămizii 
Pentru aplicarea acestei metode < 
solicitat sprijin şi întreprinderii 
industrie locală Mediaş, care are 
transportat lunar circa 500 tone căi 
midă.

Avînd în vedere faptul că în v 
torul apropiat primirea ia transpo 
încărcarea şi descărcarea mărfuri! 
se va face numai mecanizat, este n 
cesar să se folosească credite banca 
pentru lucrările de mică mecanizai 
credite care pot asigura aplicarea 
transporturi a acestor metode noi 
muncă, cu o mare eficienţă econ 
mică.

IO AN, «DSU
şriul Staţiei C.F.R, Mediaş
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M I H A I  V I T E A Z U L  -  
o realizare memorabilă a 
cinematografiei româneşti

Aştept»* cu acea emoţie latentă 
Întreţinută de prevestirea marilor în
făptuiri, filmul Mihai Viteazul a ve
nit In întîmpinarea doleanţelor noas
tre ca un examen hotărîtor, decisiv. 
După repetate încercări de a conferi 
dimensiuni cinematografice elevate 
subiectelor noastre istorice, iată ca 
trăim mulţumirea de a viziona un 
film de anvergură care poate repre
zenta oriunde arta românească de 
film. Nu în primul rînd fiindcă este 
istoric, actual sau epopeic, ci fiindcă 
este mai intii un prestigios act artis
tic, o operă impunătoare prin însăşi 
structura sa artistică. La aceasta a 
conlucrat, !ntr-o fericită adăugare a 
calităţilor creatoare, atît regizorul 
Sergiu Nicolaescu şi scenaristul Titus 
Popovici, cit şi întreaga echipă de 
actofi, din ' care un relief deosebit 
îl cîştigă interpretarea lui Amza Pel- 
lea in rolul titular.

Scenaristul a realizat monografia 
eroului pe dimensiunea eroismului 
naţional, imprimînd o durată progre
sivă. a prezentei sale ca figuTă cen
trală. Documentaţia istorică este res
pectată în semnificaţiile sale funda
mentale, nu în complexitatea dubi
tativă a iirii omeneşti. Departe de 
a-şi simplifica personajul, Titus Po
povici a ştiut astfel a-i adinei e.senta 
personalităţii, a-1 urmări aproape ob
sesiv în biografia sa dîrză. Acest fapt 
subliniază continuitatea narativă a 
textului literar, concentrînd atenţia 
asupra necesităţii faptelor, a impla
cabilităţii de destin a personajului, 
în viziunea scenaristului, Mihai Vi
teazul cîştigă acea uluitoare aureolă 
care nimbează caracterele tragediei 
antice. Consecvenţa cu sine a erou
lui, jertfa tihnei omeneşti pentru 
cauza colectivă, forţa animatoare a 
atitudinii personale, fermitatea opi
niilor transferă biografia exlraordi-

ztunii poporului la faptele sale vi
zionare. De aceea, precumpănesc In 
film scenele de masă, cu o impresio
nantă figuraţie, ritmul alert al bă
tăliilor victorioase, şirul triumfurilor 
sale politice.

Amza Pellea a creat un Mihai Vi
teazul de o neaşteptată verosimili
tate, consimţind la efortul de a con
centra pină ia duritate semnifica’’« 
istorică a domnitorului. Actorul con
sumă o mare combustie internă în 
atitudini de o' măreţie reţinută. Ni
mic în plus, nimic gratuit, nimic din 
decorativul ieftin. Fastul ceremonial 
este stilizat la maximum, realizat 
parcimonios, atît cit este strict ne
cesar pentru a respecta culoarea 
epocii. Prin aceste circumstanţe (a- 
vorizante, prez.enţa eroului cîştigă 
acea adîncime şi siguranţă care -se 
naşte în preajma firilor mari. Ca 
personaj, Mihai este un tip retractil, 
paralizant prin greutatea hotărîriior. 
sale. El domină din interior, prin 
forţa extraordinară pe care persona
litatea sa o adaugă ideilor pe car# 
le dinamizează. Prezenta sa, în con
cepţia lui Amza Pellea, cristalizează 
cel mai verosimil liant între vi/.iona- 
rismul concepţiei si urgenţa trans
punerii acesteia în viată. Personajul 
ciştigă necesitate psihologică în me
nirea sa de protagonist al istoriei.

1 ilmu! se defineşte printr-o strînsă 
coeziune, printr-o mare artă a con
vergentei efectelor, printr-o progre
sie narativă inerentă. Accentul pus 
pe eroic este Tezultatul impunerii 
acestuia din interior. Totul se în- 
tîinplă sub pecetea odihnitoare a 
unui destin încarnat în prezenta lui 
Mihai, chiar în episoadele de la Is
tambul, Praga. Roma sau Vîena. Deşi 
biserial, filmul Mihai Viteazul are o 
unitate exemplară, incit chiar abun
denta scenelor de luptă este strins

Această întreagă poveste eroică 
este servită excelent de o largă 
trupă actoricească, integrată firesc în 
cerinţele diferitelor personaje, reali- 
zind strălucit verosimilitatea aces
tora: Rossana (Irina Gărdescu), Popa 
Stoica (Mircea Albulescu), Andrei 
Báthory (Kovács György), Sigismund 
Báthory (Ion Besoiu), Doamna Stanca 
(Ioana Butcă), Crislina (Maria Clara 
Sebök), apoi Florin Piersic, Alexan
dru Herescu, llarion Ciobanu, Olga 
Tiidorache, Emmerich Schaffer, Septi- 
raiu Sever, Aurel Rogaischi, Nicolae 
Secăreanu ş. a. Cu totul strălucit este 
comentariul filmului, semnat de 
Tiberiu Olah, argumentînd imaginea 
vizuală, subliniind efectul sufletesc 
al acesteia.

Mihai Viteazul este un film de ac
tualitate, de acea actualitate pe care 
o conferă totdeauna marile adevăruri 
ale istoriei. Simţim adevărul eroului 
care se bazează pe forţa crezului pa
triotic al oamenilor trecut în faptă, 
pe iscusinţa politică de a realiza bi
nele ţării prin neatîrnare, prin unire. 
Banul Craiovei ajunge, prin voinţa 
sa şi a ţării, primul domnitor al ce
lor trei ţări româneşti unite, creind 
astfel figura simbolică a acelui Mi
hai Viteazul care rostea sentenţios: 
Unirea este „pohta ce am pohtit".

TITU POPESCU

Bandă de transport interfazic în 
secţia montaj a Uzinei mecanice 

Mirşa

Foto: FRED NUSS

nară a lui Mihai Viteazul în empi- 
reul mitologiei româneşti.

Sergiu Nicolaescu — regizorul — 
a subliniat, prin efectele plastice ale 
imaginii, evenimentul revoluţionar pe 
care l-a reprezentat biografia perso
najului în istoria tării.

Este însă meritul regizorului de a 
ii intuit că grandoarea lui Mihai se 
jtoafe realiza numai pe fundalul ade-

definitorie pentru unitatea' de carac
ter a eroului, lată deci că cinemato
grafia românească ştie să creeze epi
soade războinice de adîncă motivaţie 
psihologică, depăşind cascadoria ief- 
lină a multor superproducţii străine. 
Aici se luptă oameni, nu actori în 
spectacol gimnast, oameni care ştiu 
ce vor şi ştiu să moară anonim pen
tru ceea ce vor.

Cursanţi la şcoala 
înaltei competenţe 

profesionale
Noua formă de instruire a lucrători

lor din agricultură —- prezentarea te
levizată a unor lecţii privind noile 
tehnologii de lucru — a fost primită 
cu un real interes de cooperatori. In 
multe sate ale judeţului nostru, zi
lele de miercuri, joi şi vineri au de
venit „zile de şcoală“, momente de 
dezbatere responsabila a problemelor 
producţiei agricole.

La Bosnian, de exemplu, coopera
torii sínt prezenţi la asemenea lecţii, 
urmate de discuţii fructuoase asupra 
modalităţilor de aplicare a noilor me
tode într-un sector sarr altul al pro
ducţiei.

La expunerea privind cultura sfe- 
clej de zahăr, în fata micului ecran, 
la jcăininul cultural, au fost prezenţi 
mai mult de 70 cooperatori. Lecţia 
s-a- anunţat a fi interesantă pentru 
locuitorii Hosmanului: în economia 
unităţii, cultura sfeclei de zahăr o- 
cupă o pondere înseninată. Cunoscă
tori. buni ai acestei culturi, coopera
torii au dorit sa-şi confrunte pro
priile cunoştinţe cu modernele teh
nologii, în cadrul cărora mecaniza
rea, chimizarea şi irigaţiile joacă un 
rol determinant. Brigadierul de cîmp

SESIUNE ŞTIINŢIFICA
Ieri dimineaţă, la Muzeul Brukenthal au Început 

lucrările unei importante sesiuni ştiinţifice organizate 
de consiliul ştiinţific al Muzeului tehnicii populare din 
Dumbrava Sibiului. La lucrările sesiunii participă re
prezentanţi ai organelor locale de partid şi de stat, re
prezentanţi ai Comitetului de Stat pentru Cultură şi 
Artă, muzeografi din întreaga tară. După prezentarea 
expoziţiei documentare de publicaţii şi a proiectului 
tematic al Muzeului tehnicii populare, în cadrul reu
niunii de deschidere a sesiunii au luat cuvîntul tova
răşii loan Munteanu, membru al biroului Comitetului 
judeţean Sibiu al P.C.R., şeful secţiei propagandă a 
Comitetului judeţean de partid, dr. CornelIrimie, direc
torul Muzeului Brukenthal şi Nicolae Ungureanu, in
spector general în Direcţia muzee şi monumente din 
Comitetul de Stat pentru Cultură şi Artă. Participanţii 
au audiat în continuare interesante selecţiuni din în
registrările pe bandă de magnetofon făcute la dezbate
rile referitoare la organizarea şi profilul muzeului din 
Dumbrava Sibiului, care au avut loc în 1961 şi 19(53.

în cursul zilei de ieri sesiunea a continuat cu expu
nerea referatelor: Concepţia tematică şi planul de or
ganizare a Muzeului tehnicii populare — realizări şi 
perspective (dr. Cornel Irimie), Completări şi ameliorări

la proiectul de realizare arhitectonică, peisagistică şi 
funcţională a Muzeului tehnicii populare din Dumbrava 
Sibiului (arh. P. Niedermaier), Cu privire la prezenta
rea tehnicilor de construcţie în Muzeul din Dumbrava 
Sibiulöi (Boris Zderciuc), Tehnici, metode şi mijloace 
pentru prelucrarea produselor animale şi vegetale în 
scop alimentar, prezentarea lor în muzeul din Dum
brava Sibiului (H. Ruşdea), Prezentarea în Muzeul teh
nicii populare a meşteşugurilor şi tehnicii de prelu
crare a lemnului, pietrei, metalelor şi argilei (C. Bucur, 
Şt, Palada, M. Sofronie), Prezentarea meşteşugurilor şi 
industriilor de prelucrare a textilelor şi pielei în Muzeul 
tehnicii populare (Raymonde Wiener), Prezentarea teh
nicilor de transport şi de comunicaţii tradiţionale în 
Muzeul tehnicii populare (Mihai Sofronie), Probleme 
de ordin muzeotehnic privind transferarea unui mo
nument de cultură populară în Muzeul tehnicii popu
lare (C. Neagu, Gh. Scutea, V. Calotă) şi Cu privire 
la conservarea monumentelor de cultură populară din 
lemn (Ion Stoia). In încheierea primei zile a sesiunii, 
participanţii au vizionat cîteva documentare filmate 
referitoare la activitatea muzeografică.

Lucrările sesiunii continuă astăzi şi mîine.

Toma Kraus, prezent la lecţie, ne 
mărturiseşte că a reţinut, in mod 
special, momentul pregătirii terenu
lui cu combinatoriii. „Ar trebui să 
avem şi noi, la secţia de mecanizare, 
asemenea utilaje, intervine celălalt 
brigadier de cîmp de la Hosman, 
Andrei Kraus. Noi am obţinut rezul
tate destul de frumoase la această 
cultură. In 1968, după cîte ştiu, am 
realizat vreo 29—30 tone de sfeclă 
la hectar. Pină la 40 sau 50 tone la 
hectar, producţie ce se poate realiza 
în condiţiile aplicării tuturor măsuri
lor de agrotehnică superioară, mai 
avem însă. Noi credem că sîntem în 
slare să obţinem asemenea pro
ducţii".

După lecţia televizată cooperatorii 
au dezbătut probleme legale de mo
dul de realizare a producţiei planifi
cate la sfecla de zahăr. Discuţiile au 
gravitat în jurul aspectelor cu pri
vire la retribuirea muncii. Cu acest 
prilej, inqinerul şef al cooperativei 
agricole, Sergiu Psenirira, a expli
cat, pe larg, cum se aplică acordul 
global în retribuirea muncii la a- 
ceastă cultură. Cooperaioarea Regina 
Gromes a cerut să i se spună con
cret cit va primi pentru producţia 
realizată de pe 0,25 ha de cultură 
pe care o va lua în primire în ho
tarul „Lunca plopului". Calculele fă
cute anterior de către specialistul 
unităţii precizează că Regina Gro- 
mes trebuie să realizeze, de pe su
prafaţa amintită, 8 tone de sfeclă de 
zahăr. Pentru fiecare tonă produsă, 
ea va primi, drept retribuire a mun
cii, 2 kg de zahăr şi 97 lei. Pentru 
cele 8 tone va primi, deci, 16' kg 
zahăr şi 776 lei în numerar. Dacă va 
produce 10 tone, cooperatoarea va 
fi retribuită cu 20 kg zahăr şi 970 lei 
în numerar.

Din expunerea inginerului şef au 
învăţat şi ceilalţi cooperatori. Ast
fel, Toader Rociu, Sofia Drotleff, 
Maria Sander, Maria Bodi, Ion Aclam, 
Martin Loreni şi alţii au înţeles mai 
bine ce înseamnă şi cum se va 
aplica acordul global în retribuirea 
muncii lor.

Urmărirea lecţiilor la televizor, 
dezbaterile ce se organizează după 
acestea atestă capacitatea cooperato
rilor de a asimila noutăţile ştiinţi
fice în domeniul lor de activitate.

Şi este sigur că acest fenomen, ca
racteristic pentru toti oamenii mun
cii, se va materializa, în ultimă in
stanţă, în obţinerea unor producţii 
vegetale şi animaliere cit mai bune.

GH. VÄLEANU

S-a încheiat recent faza jude
ţeană a celui de-al X-lea Concurs 
al formaţiilor artistice de ama
tori, amplă manifestare cultural- 
artistică închinată glorioasei ani
versări a semicentenarului parti
dului. Evenimentul a fost un bun 
prilej de constatare a nivelului 
artistic la care se situează forma
ţiile de amatori ale judeţului nos
tru.

în privinţa corurilor aş începe 
exprimîndu-mi regretul că am în- 
tîlnit foarte puţine formaţii noi, 
ceea ce denotă că încă nu s-a 
produs acel aşteptat reviriment al 
activităţii corale de amatori. Pu
tinele formaţii noi prezente în 
scenă au făcut cu greu fată exi
genţelor impuse de un concurs. 
Este cazul să arăt aici, că în con
textul eforturilor ce • se fac spre 
a renaşte gloria de mai bine de 
un veac a activităţii corale si- 
biene, acceptarea unor soluţii co
mode de tipul grupuri vocale, al
cătuite din 5—10 cîntăreţe divi
zate în două-trei partide vocale, 
nu poate servi realizării acestui 
nobil deziderat.

Ne-am întîlnit aşadar cu coru
rile pe care Ie ştiam şi cu o mare 
parte a repertoriului pe care l-au 
mai oferit în concerte sau con
cursuri. Primele audiţii au lipsit 
din repertoriul corurilor, cu cîte
va excepţii salutare. Desigur, cele 
mai multe din piesele cîntate re
prezintă valori certe ale reperto
riului coral românesc sau univer
sal, dar mai persistă încă lucrări 
ce nu mai corespund evoluţiei 
actuale a gustului nostru artistic, 
în acelaşi timp încercările de-a 
pătrunde In zona creaţiei corale

mai noi sínt timide si cu totul 
izolate. Deşi cu o mare parte a 
efectivului absent, corul „Gh. 
Dima" (dirijor Ion Arsin) a cîn- 
tat la un frumos nivel, curat şi 
cu dăruire, realizînd un ambitus 
expresiv' larg al agogicii şi dina
micii. Un plus de omogenitate vo-

frumos si poate asigura succes 
formaţiei.

In concurs au apărut două co
ruri de cameră: cel al Comitetu
lui municipal Sibiu al U.T.C. (dir. 
Eugen Ersze) şi cel al Casei de 
cultură a municipiului Sibiu (dir. 
Doru Constantinii!).

C alita tea -im p e ra tiv u ! a c t i
v ită ţii a r t is t ic e  am ato are
cala s-ar obţine dacă cele cîteva 
soprane ce cîntă prea personal, 
în manieră solistică, ar persevera 
în a se subordona sonorităţii si 
emisiunii vocale a ansamblului. O 
impresie frumoasă au lăsat-o, de 
asemenea, corurile din Gura Riu- 
lui (dir. Florica Ştefănescu), Răşi
nari (dir. 1. Iliut) şi Alămor (dir.- 
Nicolae .Suciu), toate promovate.

Mi-aş permite să recomand ră- 
şinărenilor o mai atentă şi îngri
jită emisie vocală. Se cîntă prea 
mult cu sunete apăsate, fapt ce 
creează momente sonore nu numai 
sărace expresiv ci şi tendinţe de 
distonare. Repertoriul este insă

Din capul locului trebuie preci
zat că sala clubului „Indepen
denta" este absolut inadecvată 
evoluţiei unor asemenea formaţii 
corale, fapt ce a handicapai obţi
nerea unor sonorităţi de mare fi
neţe de care sínt capabile ambele 
formaţii. Este meritul întregului 
cor, dar mai ales al dirijorului. D. 
Constantiniu, că s-a reuşit însuşi
rea unei alese culturi vocale ce 
se reflectă în rotunjimea sonori
tăţilor şi expresivitatea acestora. 
Au existat însă unele ezitări, jus- 
tificale poate prin dificultatea li
nei partituri de accentuală mo
dernitate, dar care au grevat- asu

pra unităţii şi coeziunii întregului. 
Ele vor ii cu certitudine elimina
te, mai ales că formaţia trebuie 
să apere un prestigiu cîştigat. Re
feritor la prezenta grupurilor vo
cale ţin să precizez că nu mi se 
pare potrivit să acceptăm ca ele 
să suplinească nişte coruri ce au 
fost cîndva o mîndrie a satelor 
sau marilor întreprinderi ale Si
biului. Şi asia cu alît mai mult 
cînd vin în scenă cu piese la 
două glasuri, „lucrate" în stilul 
„De-ar fi mîndra-n deal la cruce".' 
Asemenea „compoziţii" deservesc 
şi folclorul şi muzica corală cul
tă. M-a emoţionat însă autentici
tatea cu care a cîntat grupul fol
cloric din Veştem şi calitatea re
pertoriului pur popular al aces
tuia. Asemenea formaţii pot servi 
intr-adevăr telul etic şi estetic al 
vieţii artistice de amatori.

In concurs au evoluat, de ase
menea, un însemnat număr de 
solişti vocali şi instrumentişti de 
toate genurile. Calităţile vocale 
ale celor promovaţi îndreptăţesc 
pronosticuri optimiste în faza fi
nală. Formaţiile orchestrale pre
zente au avut şi ele evoluţii ini
moase. Menţionez orchestra de 
muzică uşoară a Casei de cul
tură a municipiului Sibiu, orches
tra de muzică uşoară de la „Vi- 
tiometan" Mediaş şi taraful clu- 
buiui „7 Noiembrie" Sibiu.

Apariţia scenică a echipelor de 
dansuri a dovedit că la acest 
capitol stăm bine. Ansamblul 
U.P.A. Sibiu (condus de I. Ma- 
crca) a declanşat un entuziasm 
in rîndul spectatorilor pe care 
II pot invidia chiar cei mai la 
modă din „idolii" genului.

T. TOHAT1

Propaganda tehnică 
-  rampă de lansare 

a noului
(Urmare din pag. I)

expoziţii de produse, tehnologii, ino
vaţii şi invenţii sínt alte manifestări 
care vin să completeze programul 
„Protechnicii".

Pentru cunoaşterea rolului propa
gandei tehnice, Consiliul judeţean al 
sindicatelor Sibiu va organiza mani
festări de amploare avînd ca temă 
„Aportul propagandei tehnice la rea
lizările economice ale judeţului", sau, 
pentru cunoaşterea tehnologiei de 
calcul a maşinilor electronice pro
duse şi proiectate în tară, se organi
zează un simpozion, în colaborare cu 
Consiliul National al Inginerilor şi 
Tehnicienilor şi al Institutului de 
Cercetări Electronice şi a Tehnicii 
de calcul Bucureşti.

Dacă în industrie s-au obţinut cî
teva succese importante în propa
ganda tehnică, nu putem afirma a- 
cclaşi lucru despre agricultură. Aci 
s-a făcut mai puţin şi consider că în 
cadrul „Protechnicii", pe viitor, nu
mărul acţiunilor trebuie să crească. 
Desigur că nu ne-am folosit de o

metodologie corespunzătoare pătrun
derii propagandei tehnice in acest 
sector economic important şi, ca 
atare, rămîne o poartă deschisă in 
programul nostru.

Ó măsură demnă de relevat este 
aceea luată de Consiliul judeţean al 
sindicatelor de a organiza, la nivel 
judeţean, un centru de informare 
lehnico-ştiintific dotat cu tişe ale 
Institutului Central de Documentare 
Tehnică, dispunînd de material do
cumentar specific alît industriei cît 
şl agriculturii acestei zone — adică 
judeţului Sibiu.

Dacă propaganda tehnică are ea 
rol primordial dezvoltarea cunoaş
terii la toate nivelele, desiqur că 
obligaţia corpului tehnico-ingineresc 
este de a o folosi iniţiind studii la 
locul de producţie. Numai prin stu
diu creşte nivelul tehnic al unităţi
lor respective, creşte nivelul profe
sional al personalului de specialitate. 
Consider că încă din acest an numă
rul studiilor poate să crească, oqlin- 
dindu-şi eficienţa In indicatorii teli- 
nico-economici.

D a r  l a  c o p i i  
v - a t i  g î n d i t ?

Comisia de sprijin de pe lîngâ au
toritatea tutelară a Consiliului popu
lar al municipiului Sibiu are spre re
zolvare, în şedinţele sale lunare, mul
tiple probleme, în centrul cărora se 
află grija pentru cei tineri sau vîrst- 
nici — a căror existenţă are nevoie 
de sprijin moral şi material.

Cea mai mare atenţie o solicită ca
zurile în care copiii minori, lipsiţi de 
căldura căminului părintesc sau pe 
cale de a o pierde, din - cauza unor 
neînţelegeri, de noi... neînţelese, 
trebuie repuşi în posibilitatea de a 
7Îmbi, de a-şi recăpăta fericirea.

Sínt multe cazurile cînd se solicită 
înfiefi, cînd oamenii primesc, cu ini
mă de părinte, copii cărora nu le-au 
dat naştere, pentru a-i ocroti în că
minul lor cu aceeaşi dragoste cu ca- 
re-şi înconjoară propriile odrasle.

Tocmai de aceea ni se par de ne
conceput unele concepţii potrivit că
rora părinţi legitimi îşi nesocotesc 
îndatoririle aducînd ca „argumente“ 
neconvingătoare lipsa de înţelegere 
familială, uneori lipsa de mijloace 
materiale (chiar atunci cînd ambii 
sínt salariaţi) sau pur şi simplu cea 
a nerenunţării la fericirea perso
nală (?!) din cauza copiilor.

Sínt, acestea, numai concepţii gre
şite? Ar fi puţin spus. Sínt rodul 
unei optici egoiste, deformate, ne
omenoase, care nu ţine seama de cea 
mai elementară îndatorire umană.

Şi cu toate că este greu de gîndit, 
de acceptat, asemenea cazuri există. 
Vom supune judecăţii opiniei publice 
cîteva:

— Soţ ş i. soţie, G. S. şi G. M., ti
neri, sănătoşi, o pereche potrivită. Nu 
locuiesc împreună de mai multă vre
me. Motivul? Nora nu se împăca şi 
„nici nu poate să se împace“ cu so
crii. Din acest motiv, au fost de trei 
ori despărţiţi. Copiii, un băiat si o 
fetiţă, de 2 ani şi respectiv 10 luni,

n-au fost văzuţi de 3 luni de către 
mamă, deoarece tatăl nu-i dă voie 
să-i vadă. „Nici aşa nu merge — 
spune el — eu să îngrijesc copilul 
noaptea şi ea să vină să-l vadă doar“.

Că bărbatul este capul familiei o 
ştie şi o acceptă oricine (există şi alte 
păreri?), dar de aici şi pînă la afirma
ţia: „O bat că e căţăloasă (vrea să 
spună rea de gură), e un drum ca de 
la omul cumsecade pînă la opusul 
său. Uiţi tovarăşe L.G., „bărbat în fa
milie“ că eşti tatăl unui copil, îl aş
tepţi pe al doilea şi pentru acest mo
tiv ar trebui să fii stîlpul casei, nu 
ciomagul ei.

*

Copilul cinci exprimă cuvîntul 
mumă, pune în el toată nădejdea, 
toată bucuria sa. Dar să fie oare 
toate mamele la fel? yna, venită re
cent în faţa comisiei, ne-a dovedit 
că nu. Nu, pentru că este imposibil 
să simţi ca o mamă, atunci cînd plă
cerile tale sínt mai presus de grija 
pentru copilul tău, pentru creşterea şi 
educarea lui. In faţa unei copile de 
15 ani, într-o cameră cu ea, mama, 
A. C., îl aduce pe propriu-i concu
bin şi mai susţine că acesta ar fi 
dreptul său la viaţă. O fi „dreptul* 
ei dar dreptul copiilor este să aibă 
o viaţă demnă şi curată şi a le-o face 
astfel este datoria mamei lor.

Dincolo de aceste neconcordanţe în 
convieţuire, poate că toţi cei vizaţi 
de noi, ca şi alţii în situaţii similare 
se vor îndrepta şi vor aşeza mai pre
sus de mărunţişurile personale înda
toririle faţă de propriul lor cămin. 
Ar cîştigă mult.

G. MARIAN

f o t b a l

C M  Sibiu-F.C. Galaţi 3-2 ( l - l )
Disputată ieri pe stadionul Voinţa 

intr-un anonimat supărător (de alt
fel ultima evoluţie a sibienilor ex
plică acesta!), partida a revenit la 
limită gazdelor. Jocul, influenţat de 
vîntul puternic, n-a avut darul să 
ne mulţumească, din cauza prea de
selor pase la adversar, a greşelilor 
de preluare şi a şuturilor total im
precise. Cei care înscriu primii sínt 
sibienii, prin Tarcu (min. 18): care 
finalizează spectaculos o acţiune per
sonală. Oaspeţii egalează prin Ioniţă 
Imin. 24), care profită de o ezitare 
a nesigurei apărări sibiene. Repriza 
secundă aduce — pentru moment — 
revirimentul aşteptat. Totuşi, oasp*- 
tii profită de o nouă bîlbîială a ap*

râturilor sibieni şi înscriu ín min. 55 
(coautor. Liebhardl). în continuare 
gazdele îşi revin, domina cu autori
tate si înscriu două goluri prin Mu- 
liu (min. 68) şi Tarcu (min. 71). Men
ţionăm faptul că Unquroiu, ín min. 
58, ratează o lovitură de pedeapsă, 
acordată cu multă uşurinţă de arbi
trul C. Molia (Sibiul. Ne-au plăcut 
de la C.S.M jucătorii Tarcu, Flichiş, 
Mu tiu şi partial David, dar evoluţia 
în ansamblu a echipei ne-a demon
strat că antrenorii mai au serios cie 
lucru, mai ales dacă ne qîndirn că 
pină la primul joc oficial în campio
nat num ai sínt decit 4 zile...

MIRCEA MTU

Coloana
diverselor

Din senin...
Lui Mihail Roth i se năzărea 

uneori că unul sau altul nu se“ 
uită prea frumos la el. Intr-o 
zi, după re s-a „împărtăşit* cu 
a respectabilă cantitate de ţuică, 
a început sa „blagoslovească", 
Şi aşa, tam-nesam, din senin, 
a lovit un cetăţean şi a în
ceput să înjure. Ba mai mult, 
1 s:a părut lui că un geam 
nu-1 vede cu ochi buni ş i . . .  
l-a făcut ţăndări. Apoi i s-a 
mai părut că două scaune stau 
de lemn în vreme ce trece pe 
lingă ele. Şi le-a făcut harcea- 
parcea. După aceea nu 1 s-a 
mai părut. S-a convins că le
gea nu îngăduie nimănui să se 
poarte ca în codru. Pentru în
tărirea convingerii i s-au acor
dat doi ani şl opt luni.

U H ia ia iB

Certată
• • •

Ludmila Iuliana Cristaa din 
Sibiu era în continuă ceartă 
cu . .. munca. Nu-i plăcea de 
„obrazul" acesteia, căci, susţi
nea Ludmila, ar obosi-o şi i-ar 
strica tenul. Urmarea a fost că 
L. I. Cristea s-a apucat de fu
rai. După ce a ieşit din închi
soare a început să vagabon
deze şi să practice prostituţia. 
A fost judecată difi nou şi con
damnată la trei ani şi şase 
luni închisoare. Sperăm să-i 
fie de ajuns pentru a reflecta, 
cum se cuvine, că munca este 
nu numai o chestiune care 
poate onora pe oricine, ci şi o 
datorie.

jM tiNM M

Meşterii.>

şi vaporul
Doi meşteri mari, sibieni, 

Emílián Budag, din Bulevardul 
Victoriei, nr. 12, şi Yasile Pa- 
Iins din str. 13 Aprilie, nr. 4, 
s-au hotărît să-şi cumpere un 
vapor. Şi s-au apucat să strîngă 
banii necesari. Pentru începui, 
şi-au zis ei, e bine venit un 
contract cu C.A.P. Sălciva, ju
deţul Hunedoara. Cei doi s-au 
angajat să organizeze o secţie 
anexă pentru confecţionat lăzi 
pentru ambalaje şi araci, cu 
condiţia să livreze- numai Coo
perativelor agricole de produc-., 
ţie. Ei, însă, au început să 
vîndă şi altor cetăţeni, apoi, 
avînd vînt prielnic, şi-au întă
rit activitatea. Au început să 
înşele pe unul şi pe altul, vîn- 
zîndu-le . .. promisiuni. Au 
vîndrjt ei aşa, gogoşi, de 
100 000 lei. Tocmai se apro
piau de vapor .... Dar s-a is
cat o furtună, li s-a rupt cora
bia în două şi amîndoi au in
trat la'apă, pe 6 ani şi, respec
tiv, pe un an şi patru lu n i.,.

Din culpa...
Grigore Surdu, din comuna 

Şeica Mare, conducea un au
tocamion pe drumurile publice. 
La un moment dat, însă, a ui
tat că nerespectarea întocmai, 
a regulilor de circulaţie poate 
avea urmări dintre cele mai 
grave. Şi astfel a mers fără să 
se asigure. Urmarea a fost lo
virea cabinei camionului de 
un alt autovehicul, care sta
ţiona reglementar. In aceste 
împrejurări a fost omorît tînă- 
ru l, S. D. Neglijentul şofer a 
fost judecat şi condamnat la 
doi ani şi 10 luni de închi
soare, pentru omor din culpă.

[f l/a  1 HI ■ 11

Doi din h i t
Cercea Oltean şi Octavian 

Ciurar, amîndoi din Velţ, au
ziseră un cuvînt nou: „ven
detta". Au întrebat ce e aceea 
şi au aflat că este vorba de 
o răzbunare. Intr-o zi, întîl- 
nindu-se pe stradă, s-au apu
cat să „cerceteze" o butelcută 
cu rachiu. S-au cherchelit şi 
au început să s e . . .  pupe. 
Apoi şi-au adus aminte d e ...  
vendetta. Unul dintre ei i-a 
reproşat celuilalt că . . .  i-a 
mint uit ultimul strop de bău
tură. Au pornii înjurăturile'. 
S-au certat la ...  cutitc, pe 
care le-au şi scos, „îmbiin- 
du-se" cu ele. De la chestia 
cu vendetta, s-au trezit la în
chisoare, unde vor sta, fră
ţeşte, cîte 3 ani şi 10 luni.

Rubrică redactată de
MARIN MŢA
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Un mesaj
al lui
Norodom
Sianuk
adresat
poporului
khmer

Pekin 1 i (Agerpres). — Norodom 
Sianuk, şeful statului cambodgian, 
preşedintele Frontului Naţional Unit 
al Cambodgiei, a adresat un mesaj 
poporului khmer, cerîndu-i să-şi mo
bilizeze toate eforturile în vederea 
intensificării luptei împotriva admi
nistraţiei Lon Noi, a agresiunii im
perialismului american şi a aliaţilor 
acestuia. In mesaj sínt denunţate ac
ţiunile regimului de la Pnom Penh, 
care vizează lichidarea independen
tei ţării, favorizînd intervenţia mili
tară a Statelor Unite şi a administra
ţiei saigoneze în Cambodgia. Răz
boiul dus de S.U.A. în Cambodgia, 
Vietnam şi Laos este condamnat de 
toate popoarele iubitoare de pace, 
precum şi de opinia publică progre
sistă din Statele Unite, se subliniază 
în mesajul lui Norodom Sianuk, care 
citează declaraţiile făcute în acest 
sens de o serie de personalităţi ale 
vieţii politice şi culturale americane.

In încheierea mesajului său, Noro
dom Sianuk reafirmă idealurile de 
pace, independenţă naţională şi in
tegritate teritorială ale poporului 
khmer.

Victoria electorală a partidului 
de guvernămînt din India

Delhi 11. — Trimisul special Ager
pres, Paul Finanţu, transmite: Nume
roşi cetăţeni, observatori politici şi 
ziarişti se află permanent în faţa 
panourilor unde se aşteaptă rezul
tatele alegerilor generale pentru de
semnarea deputaţilor în Camera 
Populară a parlamentului indian. 
Pentru toţi, rezultatele constituie o 
mare surpriză. Nu este vorba, bine
înţeles, numai de succesul Partidu
lui Congresul Naţional Indian, con
dus de Indira Gandhi, care era aş
teptat, ci, îndeosebi, de proporţiile 
acestei victorii, care marchează în- 
frîngerea severă a unor lideri şi 
membri de frunte ai opoziţiei de 
dreapta.

Potrivit rezultatelor parţiale comu
nicate joi de Comisia centrală elec
torală, Congresul Naţional Indian a 
obţinut deja 264 de mandate în Ca
mera Populară a parlamentului, ceea 
ce reprezintă majoritatea absolută. 
Aproape toţi membrii actualului ca
binet au fost realeşi. Celelalte partide 
au înregistrat, la aceeaşi dată, urmă
toarele rezultate:

— Partidul Jan Sangh — 21 man
date;

— Partidul Congresului din opozi
ţie -  15;

— Swatantra — 5;
— Partidul Socialist Unit Samyut- 

ka — 3;
— Partidul Socialist Praja — 1;
— Alte partide — 20.
In circumscripţia electorală R.A.E. 

Bareli, din statul Uttar Pradesh, unde. 
a candidat, premierul Indira Gandhi 
şi-a învins principalul adversar. Raj 
Naraian, cu o diferenţă de aproxi
mativ 112 000 de voturi. Ministrul de 
finanţe, Y. B. Chavan, a obţinut, de

asemenea, victoria în circumscripţia 
sa cu o mare majoritate de voturi.

Rezultatele de pînă acum permit 
aprecierea că majoritatea absolută a 
partidului de guvernămînt în vii
toarea legislatură nu mai poate fi pu
să sub semnul incertitudinii. In aceste 
condiţii, unele speculaţii privind o 
eventuală reorganizare a conducerii 
unionale a partidului de guvernă
mînt par mai puţin fondate decît ori- 
cînd. Pentru a risipi aceste zvonuri, 
preşedintele Partidului Congresul 
Naţional Indian, Jagjivan Ram, el 
însuşi reales ieri ca deputat, declara 
că este convins că Indira Gandhi 
va rămîne în continuare lider al 
partidului.

Asasinate la Belfast

R.P. BULGARIA. Fabrica de tricotaje San ja din Plevna este una din 
cele mai moderne fabrici de acest gen din R.P.B. Produsele sale sínt 
exportate în diferite ţări. în una din secţiile fabricii se supraveghează 

buna desfăşurare a procesului de producţie.

Evoluţia
*

crizei politice 
din Pakistan

Londra II. — Corespondentul A- 
gerpres, Nicolae Plopeanu, transmite: 
O mare razie a fost organizată joi 
ia Belfast şi în împrejurimile oraşu
lui pentru a-i descoperi pe asasinii 
celor trei soldaţi britanici găsiţi 
morţi într-un cartier din capitala
nord-irlandeză. Potrivit surselor ofi
ciale, crima a avut loc miercuri
seara, cînd cei trei soldaţi, îmbrăcaţi 
civili, au fost atraşi, sub un preş
text oarecare, afară din cafeneaua 
unde se găseau şi ucişi. In general, 
s-a acreditat ideea că cei trei soldaţi 
au fost victimele „unui comando de 
ucigaşi", identificaţi cu „extremiştii" 
organizaţiei Irish Republican Army.

Reprezentanţii I.R.A. au dezminţit 
însă categoric orice amestec în uci
derea soldaţilor britanici. Observa
torii remarcă faptul că în Irlanda de 
Nord există şi alte grupuri extre
miste, unele aparţinînd protestanţi
lor, care ar fi putut recurge la ase
menea metode.

In cercurile oficiale din Londra, 
Belfast şi Dublin s-a protestat ener
gic împotriva crimelor comise. In 
Camera Comunelor, ministrul de in
terne Maudling a subliniat joi după 
amiază că este vorba despre „crime 
săvîrşite cu sînge rece de o minori
tate de terorişti înarmaţi".

Rawalpindi 11 (Agerpres). — în 
Pakistan, criza constituţională, cau
zată de opiniile divergente ale Ligii 
Awami şi ale Partidului Poporului 
asupra proiectului viitoarei consti
tuţii a ţării, continuă să preocupe 
autorităţile centrale. Reconvuirarea 
Adunării Naţionale pentru 25 mar
tie, anunţarea oficială a vizitei 
preşedintelui Yahya Khan la Dacca 
ín vederea unor convorbiri cu li
derul Mujibur Rahman (Liga Awa
mi) şi alte măsuri adoptate de şe
ful statului şi de autorităţile cen
trale nu au dus la apropierea po
ziţiilor divergente ale liderilor 
partidelor politice din Pakistan şi 
nu au fost urmate de hotărîri me
nite să pună capăt crizei politice. 
Liderul Ligii Awami, Mujibur Ra
hman, a condiţionat participarea 
deputaţilor partidului său la reu
niunea din 25 martie a Adunării 
Naţionale de ridicarea legii mar
ţiale, transferarea puterii către re
prezentanţii aleşi ai poporului şi de 
instituirea unei comisii pentru an
chetarea cauzelor incidentelor care 
au avut loc în Pakistanul de est, 
soldate, după cum s-a anunţat, cu 
numeroşi morţi şi răniţi.

La Rawalpindi, s-a anunţat că 
noul guvernator al provinciei de 
est a Pakistanului, Tikka Khan, a

fost numit şi administrator al legii 
marţiale în această provincie. Mă
sura a fost adoptată în încercarea de 
a se pune capăt „unor manifestări 
secesioniste" şi a „campaniei de ne
supunere civică" iniţiată de Mujibur 
Rahman. I

Tensiunea politică, relevă cores
pondenţii agenţiilor de presă, a în
ceput să aibă serioase repercusiuni 
asupra vieţii economice.

Dezvăluirile unui ofiţer polonez 
privind activitatea subversivă 

a „Europei libere
Varşovia 11 (Agerpres). — După 

cum anunţă agenţia P.A.P., la Var
şovia a avuft loc o conferinţă de 
presă a Iui Atidrzej Czechowicz, ofi
ţer al serviciului de informaţii al 
Ministerului Afacerilor Interne al 
R.P. Polone, cáré s-a înapoiat recent 
în ţară, după ce a lucrat timp de 
şase ani la postul de radio „Europa 
liberă", fără a i se descoperi adevă
rata calitate. .Andtrzej Czechowicz, 
care a tinut conferinţa de presă a 
treia zi după înapoierea în patrie, 
este în vîrstă de 33 de ani, absol
vent al Facultăţii de istorie a Uni
versităţii din Varşovia, şi a primit 
gradul de căpitan, după îndeplinirea 
acestei misiuni.

Misiunea lui Czechowicz a început 
printr-o călătorie în Marea Britanie,

după care a urmat întoarcerea spre 
patrie prin R.F. a Germaniei, unde a 
solicitat „azil politic". Curînd a fost 
„recrutat" de filiala poloneză a pos
tului de radio „Europa liberă" din 
München — fapt în concordantă 
directă cu scopul misiunii primite în 
patrie: obţinerea de informaţii pri
vind activitatea centrelor de diver
siune ideologică din Vest şi, în spe
cial, a postului de radio „Europa 
liberă".

Activitatea în cadrul acestui post 
de radio, a arătat căpitanul Czecho
wicz, implică atragerea automată la 
colaborarea cu reprezentanţii servi
ciilor de informaţii ale S.U.A. A- 
ceastă „colaborare", a relevat el în 
continuare, i-a deschis porţile celei 
mai secrete secţii a postului de ra

dio — aşa-numitul „Departament de 
studii şi analize pentru Europa răsă
riteană", loc unde a putut cunoaşte 
faptele cele mai tainice legate de ao 
tivitatea de spionaj şi diversionist 
propagandistică a centrului din Műn 
chen, unde a aflat planurile „Europei 
libere" privind Polonia şi alte ţări 
socialiste, relaţiile financiare, orgâ  
nizatorice şi personale ale postului 
cu organizaţiile de spionaj, metodele 
de lucru.

Referindu-se la mijloacele de sub- 
sistenţă ale postului „Europa liberă", 
căpitanul Czechowicz a arătat că, în 
urma celor 6 ani petrecuţi acolo, 
poate afirma că acesta este practic 
în întregime finanţat şi controlat de 
C.I.A., donaţiile particulare reprezen- 
tînd o cotă infimă.

su d -v ie t-
Saigon 11 (Agerpres). — Unităţile 

Guvernului Revoluţionar Provizoriu 
continuă acţiunile ofensive pe aşa- 
zisul front de nord, bombardînd fără 
încetare complexul logistic american 
de la Khe Sanh, principala bază de 
sprijin a trupelor athericano-saigo- 
neze care au invadat regiunile din 
sudul Laosului. Agenţia France 
Presse precizează că artileria forţelor 
patriotice a bombardat, miercuri 
noaptea, o poziţie a trupelor de in
fanterie americane situată în ime
diata vecinătate a bazei de la Khe 
Sanh. Agenţia citată precizează că 
zeci de obuze de mortiere au explo
dat chiar în perimetrul acestei po
ziţii, provocînd grele pierderi. De 
asemenea, detaşamente ale Frontului 
Naţional de Eliberare au bombardat 
şi scos din luptă o unitate ameri
cană în regiunea SaigonuluL

ATACURI PUTERNICE 
ALE PATRIOŢILOR 

KHMERI
Pnom Penh 11 (Agerpres). — Ulti

mele ştiri transmise din Cambodgia 
semnalează că forţele de rezistentă 
populară au lansat, puternice atacuri 
asupra poziţiilor deţinute de trupele 
regimului Lon Nol-Sirik Matak de-a 
lungul şoselei nr. 5, care face legă
tura între Pnom Penh şi provincia 
Battambang din nord-vestul tării. 
Ciocniri între detaşamentele patrioţi
lor şi trupele administraţiei de la 
Pnom Penh, sprijinite de unităţi 
militare saigoneze, au fost semna
late, de asemenea, în împrejurimile 
oraşelor Dentramkhnar, Srang şi 
Oudong.

Alcoolul — 
medicament!

Experţii degustători de 
băuturi sínt de părere că 
un nou produs alcoolic are 
şanse să intre pe piaţa in
ternaţională alături de alte 
băuturi consacrate. Este vor
ba de „Grappa“ italiană, 
vîndută cîndva ca medica
ment şi devenită între timp 
o băutură naţională. Grap
pa este un fel de rachiu 
tare, fără culoare, preparat 
din tescovină, avînd în me
die o tărie de 40 grade. Este 
produsă în special în regiu
nea Vcneto şi în împrejuri
mile Piemontului, avînd, în 
funcţie de provenienţă, un 
gust aspru sau dulce şi aro
mat.

Ninsoare . . .  galbenă
Unele zone din sudul 

R.S.F. Iugoslavia au fost re
cent acoperite de o mantie 
de zăpadă . . .  galbenă. Spe
cialiştii au ajuns Ia conclu
zia că fenomenul are drept 
cauză amestecul produs la 
mari înălţimi între ninsoarea 
obişnuită şi particule fine 
de nisip saharian transpor
tate de vînturi peste Marea 
Mediterană.

Ciclon
Suburbiile oraşului New 

Orleans au fost devastate 
miercuri, de un puternic ci
clon. Un bilanţ provizoriu a- 
nunţă moartea unei persoane 
şi rănirea altora, surprinse 
de prăbuşirea a peste 20 de 
locuinţe.

„Iadul alb“
Un viscol extrem de vio

lent, atingînd 130 kilometri 
pe oră, a transformat joi di
mineaţa Praga — potrivit 
expresiei folosite de agenţia 
C.T.K. — într-un „iad alb“, 
în plină zi, vizibilitatea s-a 
redus Ia sub o sută de me
tri. Viscole puternice au 
bîntuit şi în alte regiuni ale 
Cehoslovaciei. La Ostrava, 
furtuna de zăpadă, deşi a 
durat puţin, a provocat, prin 
lipsa de vizibilitate, întreru
perea traficului orăşenesc, 
„întunericul alb“ s-a lăsat 
pentru o vreme şi peste cu
noscuta staţiune balneară 
Karlovy Vary şi zona încon
jurătoare.

•  DELEGAŢIA DE PRIETENIE JAPONIA-CHINA pen
tru schimburile în domeniul agriculturii, condusă de Ta- 
dashi Yaoita, care a făcut o vizită în R.P. Chineză, s-a 
înapoiat la Tokio.

La înapoiere — relatează agenţia China Nouă — mem
brii delegaţiei au declarat că vor milita pentru dezvol
tarea schimburilor japono-chineze în domeniul agricul
turii şi al schimbului de vizite ale agricultorilor din cele 
două ţări şi îşi vor aduce contribuţia la promovarea prie
teniei nipono-chineze şi la restabilirea relaţiilor diplo
matice dintre Japonia şi R.P. Chineză.

•  MINISTERUL AFACERILOR EXTERNE AL U.R.S.S.
a remis Ambasadei americane din Moscova o notă de pro
test în legătură cu anunţarea de către S.U.A. a unor 
planuri de efectuare, în luna martie, a unor explozii 
submarine în partea de vest a Oceanului Atlantic.

In notă se relevă, precizează agenţia TASS, că aceste 
acţiuni ale S.U.A. contravin normelor unanim recunos
cute ale dreptului internaţional şi încalcă principiul liber
tăţii de navigaţie în marea deschisă.

•  UN REPREZENTANT AL MINISTERULUI DE EX
TERNE AL R.D. VIETNAM a dat publicităţii o declaraţie 
în care se arată că, în intervalul 3—7 martie 1971, avioane 
ale forţelor S.U.A., inclusiv bombardiere strategice „B-52“, 
au atacat cu bombe şi rachete satul Hyong-Lap, iar arti
leria americană din partea de sud a zonei demilitarizate 
a supus tirului satele Vinh-Son şi Vinh-Siang, din regiu
nea Vinh-Linh.

Declaraţia cere în mod hotărît ca S.U.A. să înceteze 
acţiunile împotriva suveranităţii şi securităţii R.D. Viet
nam.

•  FRANCESCO DE MARTINO, vicepreşedinte al Con
siliului de Miniştri al Italiei, a fost ales preşedinte al

Partidului socialist italian în cadrul reuniunii Comitetu
lui Central al acestui partid, care şi-a deschis miercuri 
lucrările la Roma.

Funcţia de preşedinte al P.S.I. a rămas vacantă din 
luna iulie 1969, cînd Nenni s-a retras din activitatea 
politică.

•  UN NOU COMPLOT MILITAR organizat de 40 de 
ofiţeri împotriva dictatorului haitian Franţois Duvalier a

EVENIMENTUL 
PE SCURT

fost descoperit în capitala ţării, Port au Prince. încerca
rea de răsturnare a regimului dictatorial are loc în mo
mentul în care forţele armate au fost puse în stare de 
alertă, ca urmare a înrăutăţirii relaţiilor dintre Haiti şi 
Republica Dominicană.

•  HOTARÎREA GUVERNULUI SUEDEZ de a interveni 
pentru a pune capăt grevei celor 15 000 de salariaţi de 
stat întîmpină o serioasă opoziţie în Parlament. Miercuri, 
cînd primul ministru Olof Palme a remis Parlamentului 
spre aprobare proiectul de lege prin care sínt interzise

grevele pe o perioadă de şase săptămîni, deputaţii liberali 
şi conservatori au anunţat că se pronunţă împotriva aces
tui proiect şi intenţionează să prezinte o serie de amen
damente. De asemenea, deputaţii comunişti au declarat 
că vor prezenta o moţiune de respingere a intenţiei gu
vernului de a-i obliga pe grevişti să reia lucrul.

•  LA PRAGA a sosit o delegaţie guvernamentală nor
vegiană în vederea unor convorbiri referitoare la regle
mentarea relaţiilor comerciale şi economice dintre cele 
două ţâri, anunţă agenţia C.T.K. împreună cu această 
delegaţie a sosit şi un grup de experţi şi reprezentanţi 
ai Băncii Norvegiei.

•
•  LA PHENIAN a sosit o delegaţie comercială guverna
mentală finlandeză, pentru a purta convorbiri cu repre
zentanţii R.P.D. Coreene.

•  LA BELGRAD a fost semnat acordul dintre firmele 
„Elektroiztok“ şi „Progresiv Invest“ cu privire la con
struirea unei linii de înaltă tensiune între oraşul Niş şi 
frontiera bulgară, transmite agenţia B.T.A. Construcţia 
liniei, care va lega sistemele energetice ale Iugoslaviei şi 
Bulgariei, va fi terminată pînă la sfîrşitul anului curent.

•  LA INVITAŢIA Asociaţiei germano-africane a R.D. 
Germane, la Berlin a sosit Leon Maka, preşedintele 
Adunării Naţionale a Republicii Guineea, secretar perma
nent al Biroului Politic al Partidului Democrat din Gui
neea.

•  LA PHENIAN au fost semnate acordul comercial pe 
termen lung (1971—1975) şi protocolul privind livrările 
reciproce de mărfuri pe anul 1971, dintre R.P.D. Coreeană 
şi R.D. Germană.

a z / . . .

CINEMA
SIBIU: PACEA: Mlhal Viteazul,

seriüe I şi II (orei® 10,00; 14,00 şl
18.00) ; ARTA: Bătăile pentru Alger
(orele 10,00; 12,30; 15,30; 18,00;
20,30); TINERETULUI: Fablio magi- 
clanul (orele 10,00; 12,00; 14,30;
16,30; 18,30; 20,30); INDEPENDENŢA: 
Vara de altădată (orele 11,00; 14,30; 
16,30; 18,30; 20,30); 7 NOIEMBRIE: 
Vînătorul de căprioare (orele 10,00; 
14,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Omul din 
Sierra (orele 9,00; 11,15; 14,00; 16,30; 
19,00; 21,15); TINERETULUI: Circ
fără frontiere (orele 10,00; 16,30;
18,30; 20,30); UNIREA: Ora hotărî- 
toare (orele 10,00; 16,00; 18,00 şi
20.00) .

CISNÄDIE: POPULAR: Călugăriţa 
din Monza (orele 11,00; 16,00; 18,00 
şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Familia Totta 
(orele 10,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: 
Helga (orele 18,00 şi 20,00).

COPŞA MICA: POPULAR: Amin
tiri bucureştene (orele 17,00 şl 19,00).

OCNA SIBIULUI: Lumina verde fe
rele 17,00 şl 19,00).

BAZNA-BÄI: Numai mortul va răs
punde (orele 17,00 şî 19,00)*

a z i. . .
TELEVIZIUNE
10,00—11,30 Emîsîtinî-Iecţiî peĂfrt! 

lucrătorii din agricultură.
17.00 Deschiderea emisiunii.

Teleşcoala. '
18.00 Căminul. Ţ
18,40 Lumea copiilor.

Călătorie spaţială eu furie^ 
Darie şi Mihaela îstrate.

19,10 Tragerea loto.
19,2P 1 001 de seri.
19,30 Telejurnalul de seară.
20.00 Cincinalul 196S—1970 în cifra 

şi imagini.
20.20 Mai aveţi o întrebare? 

„Cercetări noi în boala ulce»
roasă“.

21.20 Film artistic. Lunga vară 
fierbinte. (Premieră pe ţar"1.

23,15 Telejurnalul de noapte.
23,25 închiderea emisiunii.

TIMPUL
Centru! meteor o3bţjî& Slbîtt 

nică: Vreme relativ frumoasă, dat 
Yece, mai ales noaptea şi dimineaţa. 
Cerul va fi variabil Vtntul va sufla 
slab pînă Ia potrivit din sectorul 
nord-vestic. Minimele vor fi cuprinse 
între —6 şi —8 grade, iar maximele 
vor oscila între plus 1 şi plus 31 
grade. -jfâ-

Combinatul de tricotaje şi ciorapi Sibiu
angajează urgent:

— 2 ŞEFI DEPOZIT,
Informaţii suplimentare la serviciul personal tdin com
binat.

în trep r in d erea  de tran sp ortu r i Sibiu
angajează:
— ŞOFERI 'AUTOBUZE
— TAXATOARE AUTOBUZE
— ŞOFERI PENTRU AUTOCAMIOANE
— ŞOFERI PENTRU SPECIALIZARE DE 3 LUNI, 

pe autovehicule din categoria D (autobuze), care 
să posede permis de conducere categoria C, să aibă 
22 ani împliniţi, stagiul militar satisfăcut şi o acti
vitate efectivă mai mare de 1 an de conducător de 
autovehicul din categoria C.

Combinatul de pielărie ş i încălţăm inte  {

Sibiu
î

angajează pentru fabrica „13 DECEMBRIE“ imediat* 1 
— TÎMPLARI.

încadrarea se face conform H.C.M. 914/1968.
in»mnwwm*nmiiHiwminmWtn»mniWHnwfniHHimillHiHtnnwi i»KB«rc*BOTrs*

U z in a
„ In d e p e n d e n ţa “

S ib iu
angajează de urgenţă:

— STRUNGARI
— MACARAGII.

De asemenea, angajează muncitori necalificaţi care au 
absolvit 7 (8) clase elementare şi au vîrsta de 18 ani 
pentru calificare în meseria de strungar şi maşinişti 
pentru pod rulant (macaragii).

—----- --- -- ---- -------r r .v . -.-Y v m m .j .

j Grupul de supraveghere 
j a investiţiilor Sibiu

ANGAJEAZĂ URGENT:

— inginer hidrotehnician sau specialităţi înrudite, 
cu experienţă în munca de investiţii.

Salarizarea conform H.C.M . 914/1968.

j  Informaţii, la telefon 2 14 04 sau îa sediul G.S.I., str. 
j Someşului 49, camera 72.

MI CA P U B L I C I T A T E
Vînd urgent Opel Kapitän. Sibiu, str. LI Iunie, bloc 16, scara B, etai IV 
apartament 17. J

Vînd Opel Kadét 1939, frigider suedez-gaz, magnetofon japonez, Jun 
kers bucatane, cazan încălzire centrală (800X500), poartă fier 170X110 
cazan baie aramă. Sibiu, telefon 7 48 48, orele 12_15.
Kerdut portmoneu acte personale pe numele Olaru Dumitru. Adresat 
Sibiu, str. Henenc 26. Recompensă. ‘

Familia Guţulescu mulţumeşte tuturor celor care, prin prezenţă, flori, 
telegrame, au luat parte Ia nemărginita durere pricinuită de încetarea 
fulgerătoare din viaţa a nepreţuitului

Dr. XENOFON GUŢULESCU
şi anunţă comemorarea de 40 zile Ia biserica şi cimitirul din Cegani— 
Ialomiţa m ziua de 13 martie. Rugăm un gînd bun pentru sufletul Iui 
mare, nobil şi modest.

îndurerata familie anunţă încetarea din viaţă a aceluia care a f 
NICOLAE DOGARIU,

db>V.rfStaivtie 1° .T * ' Fu”®raIiile vor avea Ioc mîine, 13 mari dm str. Mozart 15, ora 12.
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